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UČINKOVITOST VISOKOŠOLSKEGA ŠTUDIJA
O b im p o zan tn ih  vzponih , ki jih  p rikazu je jo  jugoslovanske visokošolske s ta tis tik e , en  /   -------------

p o d a te k  izkazuje h u d o  neam biciozno  ten d en co  nanaša se na  štev ilo  d ip lo m an to v . Skoraj L
ce lo  zadnje dese tle tje  se tu  številke d o m ala  ponavljajo  in  to  k lju b  tem u , da se veča  število 1
štu d en to v  in učite ljev , da  p ro d u k tiv n o s t visokega šolstva u p ada in da je  danes glavno zdi j -Ф ' * '
povsem  o č i tn a  ugo tov itev , da p ro d u k tiv n o s t visdkega šolstva upada in da  je  danes glavno
vprašanje, kak o  ga p rip rav iti k večji u č in k o v ito s ti. I-------------------- >

P roduk tivnost in u č in k o v ito s t. N ism o na d o b ri p o ti , če  o b a  p o jm a pom ešam o.
P ro d u k tiv n o s t je  s in te tič e n  po jem  in o zn aču je  n ap o r, d a  bi bolje zadovoljili o sebne in d ru žb en e  

p o treb e . P renagljena je  po g o stn a  postav ljena  trd itev , d a je  p ro d u k tiv n o s t univerze u pad la . T o  bi p om en ilo , d a  se 
je  zm anjša lo  število  d ip lo m an to v , d a  so ti  d ip lo m an ti d ru žb en o  m anj k o ris tn i k o t so b ili p rejšn ji, da  un iverza 
ustva rja  m anj novega znan ja , da  slabše sk rb i za k u ltu rn o  d ed išč in o  itd . N edvom no d anašn ja  (vendar zelo  
sp rem en jena) univerza bolje služi d ru žb en im  ciljem , k o t bi služila univerza visokega šolstva v p o rastu , to d a  
m anj in tenzivnem  k o t bi b ilo  treb a  so d e č  po  d ru žb en ih  p ričakovan jih  in vloženih naporih . P odro b en  o b ra č u n  o 
tem  pa je  odgovorno  in zah tev n o  opravilo , ki te r ja  veliko časa in analitičn e  sposobnosti.

D rugače k o t p ro d u k tiv n o s t, k i jo  o p azu jem o  na daljše razdobje, m erim o  u č in k o v ito s t v d o lo čen em  
tren u tk u . N anaša se na  o p tim a ln o  kom b in ac ijo  fak to rjev  izobraževalnega procesa , da bi pro izvedli d o lo čen  
v o lum en  tistega, kar od izobraževan ja p ričak u jem o  in to  o b  najm anjših  stro šk ih . V glavnem  obravnavam o ko t 
fak to rje  izobraževalnega procesa š tu d en ta , u č ite lja  in v ložena fin a n č n a  sredstva. D ip lom an t je  za nas proizvod 
izobraževalnega p rocesa.

Na sp lošno  n iti visoko šolstvo n iti širša jav n o s t n im ata  prave p redstave o  v rednosti študen tovega časa. 
S k ro m n o  re č e n o  je  gospodarjen je  s tem  resursom  lahkom iselno . Š tu d e n t je  p o ten c ia ln o  delavec z vsaj sredn jo  
izo b razb o , z le tn im  zaslužkom  o k o li 2 0 .0 0 0  d in  in to  bi nam  m orala  b iti o rien tac ija , k o  obravnavam o osip , 
podaljševanje š tud ija , p ren ap o ln jen o sti š tud ijsk ih  p rogram ov s p reživelo  m ate rijo , tra ten je  časa  in p o trp ljen ja  z 
jalovim i štud ijsk im i m eto d am i itd . Š tu d en to v  čas pa je  o v red n o ten  tu d i še skozi a sp ek t d irek tn ih  stroškov  
izobraževanja. D anes se ti s tro šk i priznavajo  v višini o d  3 .0 0 0  do  1 3 .000  d in  na š tu d e n ta , na sp lošno  pa 
p redstav lja jo  to č k o , v kateri se najbo lj o d dalju jem o  o d  razv itih  v isokošolskih  sistem ov. Ta tako im enovan i 
„ izobraževaln i s ta n d a rd "  je  k lju čn o  vprašanje gospodarjen ja  s š tuden tov im  časom . Sedanje razm ere nam  kažejo  
zelo  č is t  o d n o s m anj ko  je  v loženih  sredstev  na enega š tu d en ta , večje m ora b iti število  vpisanih š tu d e n to v , da 
bi iz n jih  na  k o n cu  dobili d ip lom an ta . A li povedano  d ru g ače  -  cenejši k o t  je  posam ezen  štu d e n t skozi štud ijsko  
le to , d raž ji je  n a  k o n c u  štud ija  d ip lo m an t.

Seveda ne sm em o p rezre ti tudi nekega drugega vidika; n am reč  k v a lite tn e  š tu d en tsk e  popu lacije . Ce 
raziskave kažejo , da  se n a  visokošolske zavode vpisuje d o lo č e n  o d sto te k  štud en to v , k i za tak  študij niso 
spo so b n i, p o tem  m oram o  razm isliti o  sistem u, ki b o  uveljavil p rin c ip , da zak lju čn i izp it srednje šole ni 
k v a lite tn o  isto  k o t d o k az  sp o sobnosti za k a te rik o li visokošolski študij.

V glavnem  je  vsem jasno , d a  u č in k o v ito s t u č ite lja  ne gre cen iti z vidika logike industrijske  p ro izvodnje . 
U čite lj, ki p o u ču je  6 0  učen cev  ni uč in k o v ite jš i o d  onega, ki p o u ču je  20. T udi v visokem  šolstvu se z odn o so m  
m ed številom  uč ite ljev  in številom  štud en to v  pazljivo ukvarjajo  in skušajo d o lo č iti  o p tim aln a  razm erja . M orda v 
tem  pogledu  slovensko visoko šolstvo  n iti ni to lik o  izpod n o rm  razv itih  visokošolskih  sistem ov (z nekaterim i 
velikim i iz jem am i, seveda). T u  je  vsekakor o č ite n  pozitiven  vpliv p o litike  RIS-a. T od a  težava je  v izredno  
n izkem  v red n o ten ju  učiteljevega dela.' N adom estilo , ki ga dob i naš visokošolski u č ite lj za vloženo de lo , je  
p o v p rečn o  p e tk ra t nižje o d  m ezd , ki s o j ih  deležn i njihovi kolegi v razvitih  deželah . Tudi v d o m ačih  razm erah 
so njihovi d o h o d k i precej pod  v rhom . Dogaja se za to , d a  si del uč ite ljev  „p ro s to v o ljn o "  p oveču je  obvezn o sti 
izven šole, da bi p o  tej p o ti zadovoljil svoj m ate ria ln i in teres. S tem  pa je  njegova po ln o v red n a  an gažiranost v 
štud ijskem  procesu  m o č n o  zm anjšana in to  se izraža tud i v p o d a tk u , da  število  d ip lo m an to v  na enega učite lja  
v z tra jno  pada.

N erešena m ate ria ln a  vprašanja  skozi daljše razdob je  in pa tud i številni m anj opravičljiv i (sub jek tivn i) 
razlogi so pogojevali n ek a te re  n eu strezn e  kadrovske  zasedbe učite ljsk ih  m est. P rocesu preverjanja strokovnih  
kvalifikacij visokošolskih  učite ljev , ki je  v teku , je  za to  treb a  d a ti najširšo p o d p o ro  in p o u d ariti do sled n o st.

N ekatere  ugotovitve o b  p o m en u  f in an čn ih  sredstev  v izobraževalnem  p rocesu  sm o nakazali že o b  
obravnavan ju  prvih dveh fak torjev . Na tem  m es tu  m oram o  p o u d ariti, d a je  b ilo  v Sloveniji m arsikaj storjenega, 
da bi izpopo ln ili sistem  m eril, po k a te rih  se sredstva  delijo  zno tra j izobraževan ja. R es je , da k o m binacija

fo rm aln ih  k rite rijev  še vedno  ni takšna, da bi u s trezn o  stim ulira la  u č in k o v ito s t in se dogaja , da  kar d obro  
finan c iram o  n ek a te re  visokošolske štud ije , k je r  bi te ž k o  dokazali uspehe. T oda glavni p ro b lem  vendarle ni tu , 
pač  pa v sk o p ih  g lobaln ih  sredstv ih  za  visoko šolstvo. C e bi nam  do  le ta  1975 uspe lo  dvigniti f in a n č n a  sredstva 
na š tu d e n ta  na p o v p rečn ih  15 .000  d in , p o tem  bi si lah k o  zam islili tudi neke b istveno  sprem enjene razm ere  v 
visokem  šolstvu iz česar bi lah k o  rezu ltira la  več ja  u č in k o v ito s t. Ali d ru g ače : če  b o m o  le ta  1975 lahko 
rezervirali 30  sta rih  m ilija rd  za red n o  dejavnost v isok ih  šol o b  ustrezn ih  n aložbah  v sodobno  štud ijsko  
tehno log ijo , bo m o  lah k o  u p rav ičeno  te ija li tu d i povsem  d ru g ačn e  delovne uspehe. T o  bi bil tud i k o rak , k i bi 
nas na  25 let približal razv itim  visokošolskim  sistem om .

U gotov iti m o ram o , da p o n ek o d  tak  nivo že dosegam o in p resegam o, pa  to v glavnem  nim a nobenih  
poseb n o  rad ikaln ih  posled ic  v pogledu večje  u č in k o v ito s ti. Z večana fin a n č n a  sredstva to rej niso n o b en  
av tom atizem , saj o b  n esm ote rn i porabi prav lahko o s ta n e jo  brez vsakega haska. S m o trn a  p o rab a  pa  je  ista k o t 
m o d ern i k o n c e p ti štud iran ja , ki sc tam , k je r ni k v a lite tn ih  učite ljev  in sposobn ih  š tu d en to v  pač  ne m o re jo  
uveljaviti.

Da bi v nasledn jem  o b d o b ju  uspeli zv išati s to p n jo  u č in k o v ito s ti visokega šolstva, m oram o poleg že 
n azn ač en ih  vprašan j, paziti še na  nekatere  d ruge elem en te .

L ok ac ija  v isokošo lsk ih  zavodov. Z  n jo  lah k o  ze lo  u spešno  vplivam o n a  sto p n jo  izko riščenosti 
in te lek tu a ln e  rezerve n aro d a , o b liku jem o  k u ltu rn o  sliko  nacionalnega p ro s to ra  in vzpostav ljam o nove 
in terakcije  z gospodarsko  sfero . T o  so vidiki, ki o d lo č n o  p o d p ira jo  idejo  o  u stanav ljan ju  d ruge slovenske 
univerze v M ariboru  in k o n cep c ijo  po licen tričn eg a  razvoja visokega šolstva sploh.

O ptim alna  velikost šol in v isokošolskih cen trov . S k ladno  z defin ic ijo  in  cilji, ki s to jijo  p red  visoko šolo 
ali un iverzo  sc ob lik u je jo  tud i norm e njihove o p tim a ln e  velikosti. G lede na to  se za o b sto je č o  univerzo , ki bo  
m o ra la  zad ržati k a rak te ris tik o  osrednje~nacionalne visokošolske u stanove, sodi, d a  n jena  velikost ne bi sm ela 
p rerasti 1 5 .0 0 0  študen tov . T udi to  je  o rien tac ija  za  ob likovan je  drugega un iverz ite tnega  cen tra , za  katerega pa 
zo p e t ne bi b ilo  o p tim a ln o , d a  bi vpisoval m anj k o t 5 .0 0 0  študen to v .

R ac io n a ln o st k ap ac ite te . G orn ja  dva e lem en ta  sta o d lo č iln a  za  izk o riščen o st p ro s to ra  in op rem e.
O d lo č itev  o  lokaciji je  v tem  pogledu sam oum evna d e te rm in an ta . D oločitev  m ejne velikosti pa je  prav tak o  
b istvena d e te rm in an ta , saj je  iz tu jih  izkušenj zn an o , da so velike k v an tita tiv n e  sp rem em be pripelja le  univerze v 
s ituac ijo , da  so m orale  o p u stiti v eč in o  d o ted an jih  u čn ih  k ap ac ite t, k e r jih  je  b istveno  po v ečan a  m asa štud en to v  
prisilila k  č is to  d rug ačn im  a rh itek to n sk im  k o n cep to m .

Politika vpisa. G lavne a lte rn a tiv e  v tem  pogledu  so nam  iz sedanjih  p roučev an j znane. G re bolj za 
o d lo č ite v . In  t a  bo  prav g o tovo  povezana s sp rem em bam i v sistem u srednjega šolstva, k i so v pripravi.

R ežim  štud ija . P redvsem  je  tre b a  a firm ira ti p ravo v rednost š tuden tovega časa . To m o ra  p ripelja ti d o  
odprave p razn in , oz irom a lažno  ali n eu s trezn o  izpo ln jen ih  in tervalov  v tako im enovanem  štud ijskem  le tu  in do 
splošnega skrajšanja študija.

V sebine š tud ija . V isokega šolstva ni m ogoče d iferenc ira ti p o  p ro filih  k o t j ih  terja jo  k ra tk o ro č n e  zahteve 
gospodarstva. M etodologija ob likovan ja  štud ijsk ih  vsebin m o ra  b iti zasnovana na k o n fro n tac iji av tonom nega 
razvoja znanstvene discip line in  njene d o lg o ro čn e  ap likacije  v nacionalnem  p ro izvodnem  p o tencia lu . Taka 
usm eritev  pa še zd a leč  ne izk lju ču je  d iskusijo  o  up o rab n o sti v šoli p ridob ljenega znan ja , saj vedno  bolj o č itn o  
pri m ladih  izo b ražen ih  n i n aro b e  to , da ne bi znali, am pak  da znajo  narobe.

S tud ijske m eto d e . P roblem  u č in k o v ito s ti je  tu d i v lem , da  del učneg a  o seb ja  ni uspel o b d rž a ti  niti
tistega  nivoja p o uka in tiste  tehnolog ije  študija, k i je  b ila n e k o č  na  naši univerzi že uveljavljena. Dejstvo je  tud i, 
da m en to rskega sistem a, program iranega štud ija , raču n a ln išk e  m etodo log ije  itd ., k a r vse bi nedvom no  lahko  
vplivalo na večjo  u č in k o v ito s t, n ism o vpeljali na n ek a te rih  višjih le tn ik ih  in fak u lte tah , k jer za to ob sto ja jo  
povsem  u strezn a  razm erja  m ed  štu d e n ti in u č ite lji. T udi tu  se vztraja  pri starem  n ač in u  predavanja. Pri 
zaprav ljan ju  časa . K adar gre v teh  p rim erih  za sta re  u č ite lje , ki težk o  sprem enijo  n a č in  svojega dela , se to  še 
razum e, če  pa  se te  navade ih m eto d e  rep ro d u c ira jo  pri m ladih  un iverz ite tn ih  delavcih , p o tem  m oram o  p ro ti 
tem u tak o j in o d lo č n o  uk rep a ti.

V m erilih  za financiran je  pedagoškega dela  bi veljalo  predv ideti posebne stim ulacije  in sp lošno  p o d p o ro  
tis tim  u č ite ljem , ki uvajajo  nove študijske m eto d e  in štud ijsko  tehno log ijo . S tro k o v n o  zasnovani in u strezno  
d o k u m en tira n i so taki poskusi enakovredn i raziskovalnim  p ro jek to m  in jih  je  tre b a  ta k o  tud i ob ravnavati.
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OBISK V CELJU
PR E D  N ED A V N IM  SMO O BISK A LI PO D R U Ž N IC E  V EK Š IN  PA

V C E L JU  IN SE PO G O V A R JA L I S P R O F E S O R JI IN  ŠTU D EN TI TEH  
O D D ELK O V .

N A JP R E J SMO SE PO G O V A R JA L I S PR E D STO JN IK O M  O D 
DELKA V EK Š. STR O K O V N IM  SOD ELA V CEM  P R O F . LO JB N ER JEM , 
IN MU ZA STA V ILI N E K A J V PR A ŠA N J, KI ZADEVAJO SAM P O L O 
ŽA J IN STITU C IJE  KOT TA K E  IN N JEN O  V LO G O  V IZ O B R A Ž E 
VALNEM  PRO C ESU .

K A T ED R A : T ov . p ro fe so r, k a te ri so b ili o snovni razlog i, ki so 
b o trovali u stanov itv i o ddelka  visoke ekonom sko-kom ercia lne  šole v 
Celju?

PR O F. LO IB N ER : O u stanov itv i tega o d d e lk a  v C elju srno veliko 
pisali v dnevnem  časop isju . T o  so b ili č lan k i v D elu , C eljskem  ted n ik u  in 
tu d i v n ek a te rih  š tud ijsk ih  časop isih . Bila sta dva vzroka. Prvi, da  bi 
o m o g o čili študij tis tim , ki se sicer ne  b i o d lo č ili za nadaljevanje štud ija . 
Č e ne b i b ilo  tega od d e lk a  v C elju, b i m nog i, ki ob isku je jo  ta  oddelek , 
b ili ve rje tn o  v službi. B ržkone b i se izobraževali v služb i, m i p a  vem o, da 
je  re d n i študij k lju b  vsem u k v alite tne jši o d  izrednega. Č e je  kvalite tnejši, 
p o m en i, d a  je  dan o  m nogo več m o žn o s ti š tu d e n to m , da si p rid o b ijo  
znan je , če  štu d ira jo , k o t p a  če  im ajo še službe in d ružine . D rugi vzrok je  
b il ta , k e r je  kadrovska zasedba v n ek a te rih  celjskih organ izacijah  
n eustrezna . Mislili sm o, da b o d o  štu d e n tje  raje o s ta li v.Celju, če  se b o d o  
tukaj šolali in  se vezali na d o lo č e n o  delovno  organizacijo  v ča su  štud ija . 
V ezah se b o d o  na ta  n a č in , da  b o d o  dob ili š tipend ijo  in tam  opravljali 
p o č itn išk o  prakso  in  d ip lom sko  delo . V drugem  le tn ik u  nam  je  to  v 
veliki m eri že uspelo . V eč in a , razen  red k ih  izjem , že im a štipend ijo , 
m nogi p a  so vezani na delovne organizacije , n ek a te ri tam  tu d i delajo . Iz 
Celja je  m nogo strok o v n jak o v  odšlo  d rugam , z las ti v L jub ljano , za to  
p rim an jk u je jo . U pam o , da se b o  tu d i ta  regija zas itila  o z . da b o m o  dobili 
dovolj ek o n o m sk ih  kadrov .

K A T ED R A : M enite , da  je sam a ideja p o licen tra lizm a v visokem  
šolstvu , k o t je  na p rim e r sedaj V EK Š, najbolj sm o trn a  o b lika  izobraževa
nja glede na to ,  da je  de l š tu d e n to v  lo č e n  o d  širše b aze  in da je  večina 
p ro feso rskega k ad ra  p risiljena, da  se vozi na p redavan ja?

P R O F . L O IB N ER : U gotov iti je  treb a , d a je  p o litik a  visokega šolstva 
p o litik a  SR S , ne  pa  p o litik a  o b č in e  C elja, M aribora ah  Kranja. Z a to  b i 
b ilo  p rič a k o y a ti, da  bo ZIS s svojim i o rgan i p rek o  skupščine  d o lo č il 
d o lg o ro čn i p rog ram  razvoja višjega in visokega šolstva. R e čen o  je  b ilo , 
naj b i b il  razvoj v Sloveniji v več sred išč ih . M oje m nenje je , da ne 
m o rem o  im e ti v S loveniji p e t  univerz, kajti to  je  nem ogoče. T u d i v 
M ariboru  ste se dolgo b o rili, da ste p ro d rli, ra z e n  tega  p a  je  M aribor č is to  
d ru g ačn o  sred išče  k o t  Celje. M ožno b i  b ilo , da  b i  b ili posam ezn i o d d e lk i 
višjih šo l d isloc iran i, se p rav i, da  b i  o d d e lek  v Celju b il  v sk lopu  
m aribo rske  visoke šole z d o lo č e n o  u sm eritv ijo . T u d i v tem  p rim e ru  je  
tre b a  tak im  pod ru žn icam  na te re n u  zag o to v iti m ateria lne  vire in 
kadrovsko  zasedbo . V ožnja p ro feso rjev  na relaciji šestdeset k ilom etrov , 
z lasti če  b o  dograjena nova h itra  cesta , n i p re tira n a  ovira. D oseči b i 
m orah  to , d a  b i tu d i  s trokovn jak i iz našega p o d ro č ja  prispevali svoj delež 
p ri ra s ti v isokošolskih  zavodov  v M ariboru  in o b ra tn o . Mi sm o to  
u resn ič ili v tem  o z iru , da im a V EK Š iz  M aribora tu  s trokovne sodelavce, 
ki p o d  n ad zo rstvom  naših predavateljev  p redavajo . Č e p a  b i se to  razvilo  
še nap re j, b i m oralo  b iti sodelovanje p ris tn o  v o b eh  sm ereh. T o  se p rav i, 
da  b i  im eli k o ris t o d  višjih šo l v M ariboru  in d a  bi tu d i  šole v M ariboru 
lahko  izko ristile  k ap ac ite te  naših strokovn jakov .

K A T ED R A : O rišite  mi p ro sim  tem eljne  asp ek te  kadrovske p ro b le 
m a tik e , seve, če  le-ta sploh eksistira! Se npr. vsi p ro feso rji vozijo , ah  jih  
del biva tu  in k akšna  je  stro k o v n a  raven  te h , k i žive v Celju?

P R O F . L O IB N ER ; K adrovsko vprašanje na  višjih in visokih šolah se 
n o rm alno  rešuje ta k o , da rase k ad er ob  višji oz irom a visoki šoli, se p ravi, 
da p o sta n e  š tu d e n t najprej a s is ten t, da se usm eri v znanstveno  raziskoval
no de lo , da  p o sta n e  n a to  d o c e n t itd . Iskanje p redavateljev , k i so 
s tro k o v n i sodelavci, k a r je  p riso tn o  tu d i v C elju  in je  h k ra ti d o k az , da je  
red n ih  p redavate ljev  m alo  oziro m a, da  se za d o lo č e n e  o ddelke  ah  
o ddelke  iz rednega štud ija  ne m orejo  nastav iti red n i p ro feso rji. S tro k o v 
no raven stro k o v n ih  sodelavcev p reso ja  zn anstveno  pedagošk i svet, in 
sicer na  pod lag i sodb tovarišev . G lede sodelavcev v Celju jih  im a nekaj 
m ag istra tu ro , štirje ah  trije  pa so p ro feso rji srednje šole.

K A T ED R A : K oliko  pa  jih  je  v p o s to p k u  za p rid o b itev  naslovov k o t 
so m agister, d o c e n t, d o k to r  ipd.?

P R O F. L O IB N ER : T eh  ni. T i tovariši so p re p rič a n i, da  bo d o  to  
delo  opravljali sam o začasn o  in ne p re ten d ira jo  na te  naslove oz . na 
visokošolsko kariero .

K A T ED R A : K atere  o d d e lk e  ste  fo rm ira li v Celju?
P R O F . LO IB N ER : Im am o sam o sp lošno  sm er. Sedaj se iz tek a  prvi 

in t r e t ji  sem ester. S p lošna  k om ercia lna  sm er je  za naše o b m o čje  najbolj 
p o tre b n a , raz log  pa je  tu d i ta , d a  je  v o k v iru  tega  o d d e lk a  zaen k ra t 
nem ogoče o rgan iz ira ti več štud ijsk ih  sm eri.

K A T E D R A : In kdaj so se p riče la  p redav an ja  v p rvem  sem estru?
PROF'. L O IB N ER : Prvi sem ester se je  p r ič e l leta 1971 z red n im i 

p redavan ji v jesen i. Prvi le tn ik  b o  zak lju čen  v le tu  1 9 7 2 /7 3 .
K A T ED R A : G o to v o  bo  zan im ivo , k a k o  je  u re jeno  vprašanje 

financiran ja . Je  le-to  povsem  v sk lopu  VEKŠ-a?
PR O F . L O IB N ER : F inan c ira  nas v. c e lo ti  o b č in sk a  skupščina  Celje, 

in sicer na p od lag i fak tu re , p re d ra č u n a , k i ga sestavlja visoka šola v 
M ariboru.

K A T ED R A : K ako je  n p r. u re jeno  m a te ria ln o  stanje štud en to v ?  
Imajo vsi na  voljo stanovanja, razne  subvencije p r i  p reh ran i?  Je  p o litik a  
p oso jil in štipend ij ustrezna?

PR O F . LO IB N ER : P o litik a  p o so jil in š tipend ij je  enak a  za  vse 
š tu d e n te  v Sloveniji. V sakdo  im a m o žn o st zap ro siti p o  razp isn ih  pogojih . 
M ožnosti za p re jem an je  lo k a ln ih  štipend ij so celo še boljše. P o d je tja  dajo  
štipend ije  d ijakom  z nam en o m , da  b i jih  obd rža la  dom a. V drugem  
le tn ik u  je  ta  p ro b lem  v ce lo ti rešen , v p rvem  le de ln o  in kaže, da b om o za  
tis te , k i b o d o  p okazali d o b e r u speh  v p rvem  sem estru , b rez  težav dobili 
š tipend ije . N eko liko  je  b ilo  sicer skepse, k a jti  v p o d je tjih  m n o g o k ra t 
p o dele  š tipend ije , m inejo  pa  le ta  in le ta  in iz š tu d e n to v  n i n ičesar. 
Š tu d en tje  se lahko  h ran ijo  v p ion irsk em  d o m u  p o  ceni, k i velja za 
p ion irje . H rana je  d o b ra  in p o cen i -  k o t vedo p o v ed a ti š tu d en tje . Kosilo 
stan e  4 ,5 ali 5 d in , kar je  so razm erno  m alo . T o  ne pov zro ča  n oben ih  
težav, k a jti za ta  š tud ij so se o d lo č ili p redvsem  štu d e n tje , k i so tu  dom a.
V M ariboru in L jubljani je  to  d rugače .

K A T E D R A

IZ D A JA  STA LN A  SK U PŠČ IN A  ŠTU D EN TSK E SK U PN O STI MVZ 
K ated ro  u re ja  u red n išk i o d b o r:
G LA V N I U R E D N IK : D A V O R IN  K R A Č U N  
O D G O V O R N I U RE D N IK : JO Ž E  ZA G O ŽE N  
S ekre tarka  u redn ištva: N evenka V etrih
Š tuden tsk a  ru b rik a : Bogdan L ipovšek, Ja n k o  V itežn ik , T one Č eh 
N o tran ja  ru b rik a : M irč P estiček  -  u redn ik , Slavko G erič , G orazd  Sošter, 
M irko K ustec;
K u ltu rn a  ru b rik a : Edvard  Pukšič  -  u red n ik , M arija F rankov ič , A drijan 
G rizold ;
L ek to rica : Sonja R ajzer 
L ikovna u redn ica : M arika Saho 
T eh n ičn i u red n ik : M arjan Žm avc
U redništvo  in  uprava: O b parku  7, te le fo n  22-004, te k o č i račd n  
618-67-584 . N enaročen ih  slik in rokop isov  ne vračam o.
C ena izvoda je  1 d inar (le tna  n a ro č n in a  je  15 d inarjev , za  u stanove in 
p o d je tja  20 d inarjev)
Tiska Č P  M ariborski tisk, M aribor.

K A T ED R A : K ako p a  je s stanovanji?
P R O F . LO IB N ER : Vsi š tu d e n tje  s tanu je jo  d om a, razen  dveh ah  

tre h . Prav zategadelj je  n jihov p o p re č e n  socialn i s ta tu s m nogo  bo ljši k o t 
ljub ljansk i a h  m ariborsk i.

K A T E D R A : So se š tu d e n tje  po  svoji hn iji organizirali? Im ajo IO 
skup n o sti š tu d e n to v  šole, k o t je  to  npr. u rejeno  v M ariboru  in L jubljani 
na vsaki višji oz irom a visoki šoli ah  fa k u lte ti in kako  je  tu  z gojitvijo  
š tu d e n tsk ih  trad ic ij. Po m oji sodb i se m e to d a  srednješolskega p ris to p a  ■ 
p ro feso rjev  do  štu d e n to v  n i b istveno  sprem enila  in je  m ed š tu d e n ti vedno 
bolj a li m anj p riso tn a . T i š tu d e n tje  se še g o tovo  p o č u tijo  k o t d ijak i in se 
p o d re ja jo  a v to r ite ti , k i m eri na srednješolsko.

P R O F . L O IB N ER : M ladega č lo v ek a  vzgaja o k o lje , šola, fak u lte ta . 
O kolje v Celju je  iz raz ito  p ro v in c io n a ln o , b rez  š tu d e n tsk ih  trad ic ij. T udi 
vi ste b ili p red  nekaj le ti še b rez  sleherne trad ic ije . T a  se ustvarja  v rsto  let 
zapored  in se doseže v nekem  cen tru . To je  tu d i ed en  od a rgum en tov , ki 
ze lo  govori v p rid  šolanju v cen tru . V M ariboru  se s reča te  ne sam o s 
š tu d e n ti iz svojega zavoda, šole, s reča te  se s š tu d e n ti d rug ih  narodov , 
nazorov , k u ltu r. Im ate  vrsto  k u ltu rn ih  p rired itev , k i j ih  tu k a j ni. Za tis te , 
ki se želijo u d ejstvova ti je  p ri vas n ep rim ern o  več m o žn o s ti. T u  p a  je 
re la tivnb  m ajhna skup in ica , k i je  izo lirana in n im a p rav ih  s tikov  z IO 
V EK Š-a. M orda b i se m orali bo lj udeleževa ti š tu d en tsk eg a  življenja v 
M ariboru . Seveda p a  je  to  na tej relaciji težje .

PO  K O N Č A N EM  R A Z G O V O R U  S P R O F . L O JB N ER JEM  SVA SE 
S K O LEG O M  N A PO T IL A  NA D R U G O  O SN O V N O  ŠOLO V C E L JU , 
K JE R  SO IM ELI ŠTU D EN T JE  TEG A  O D D ELK A  PR E D A V A N JE . 
PRVI L ET N IK  JE  IM EL RA V N O  T A K R A T  P R E D A V A N JE  IZ 
M A TEM A TIK E II IN TA K O  SEM IM EL PR IL O Ž N O S T  G O V O R ITI 
TUDI S PR E D A V A T EL JE M  PR O F. K A V K L E R JE M , KI SE V O ZI IZ 
M A RIBO RA .

N ajprej m e je  zanim alo , če  k o t p rof. ugotavlja k akšne  b istvene 
razlike v m en ta lite ti m ed štu d e tn i VEKS v M ariboru in š tu d en ti o ddelka  
te šole v Celju.

P R O F . K A V K L ER : Med štu d en ti sam im i ni razlik , razlika je )e v 
tem , da  je  š tu d e n to v  v C elju m anj in  d a  tako  lahko  p rof. vzpostavi večji 
k o n ta k t  s posam eznik i. Z ato  so p redavan ja  in vaje k valite tne jše , uspeh pa 
je viden tud i n a  izp itih , saj je  osip m ed tem i š tu d e n ti precej m anjši k o t 
m ed  m aribo rsk im i. Na vprašanje, ali m u pom en i vožnja iz M aribora v 
Celje d o d a tn o  o b rem en itev , je  p ro f. K avkler tako le  odgovoril: V sekakor, 
to  pa  predvsem  zato , k e r  se vozim  tud i v Zagreb, k jer štud iram  in bi rad 
čim prej opravil m agisterij, poleg tega pa sem  tu d i v M ariboru zelo 
zaseden.

Sledil je  razgovor s š tu d en ti prvega in  drugega le tn ik a  o d d e lk a  
V EK Š v Celju. Prvi so bili neko liko  u tru je n i, k e r  so im eli p red  tem  kar 8 
u r  m a tem atik e . M enim, da  je  to  v sekakor velika o b rem en itev , je  pa  
nu jna , k e r  bi se sicer m orali voziti prefesorji iz M aribora v Celje vsak dan. 
Podoben  sistem  je  uveden tu d i pri osta lih  p red m etih . R eči je  treb a , da  se 
tu  v prvem  k o t v drugem  le tn ik u  jav lja jo  p o d o b n i, če že ne enaki 
p rob lem i. Š tu d en tje  ne p o zn a jo  n o bene prave akadem ske svobode, saj se 
p rofesorji v glavem  p oslužu je jo  sredn ješo lskega n ač in a  to lm ačen ja  
štud ijske snovi. Razlika m ed  sredn jo  in višjo šolo je  le m ajhna, po leg  tega 
pa  so vezi m ed  p o d ru žn ico  in  m a tič n o  ustan o v o  zelo slabe. Š tu d en tje  so 
se pritoževali, da IO  VEKŠ v M ariboru sp loh  ni m ar, kaj se dogaja  v 
Celju. Z ato  se včasih sprašujejo, ah sp loh p rip ad a jo  V EK Š k o t ustanovi 
ali ne. Tudi obveščevanje s stran i p rofesorjev  in šole ni najbo lje  urejeno . 
O bvestila VEK Š, k i bi m orala  b iti njim  še posebej nam enjena , dobivajo  
navadno  z en o m esečn o  zam udo. P rosto ri za  predavanja so zelo 
zanem arjen i in  le rek o k a te ri p ro feso r u p o rab lja  so dobne u čn e  
p rip o m o č k e . Prav ta k o  so pozno  obveščen i o  izp itn ih  rok ih , navadno en 
ted en  ali 14 dn i p red  izp itom . Med štu d e n ti ni p riso tn a  š tu d en tsk a  
trad ic ija . IO  v M ariboru pa  j ih  n iti o b rucovsk ih  p rired itv ah  ni 
p ravočasno  obvestil. K er je  organizacija  štu d e n tsk e  d ejavnosti zaen k ra t 
še ze lo  slaba, so za le to  1973 izdelali p rog ram , v k a te rem  dajejo 
pou d ark e  m edsebojn i povezavi VEKŠ in PA v C elju in o bo jes transk i 
povezavi z M ariborom . V okviru  tega program a b o d o  v le tu  1973 
organizirali srečan je  Celjskih š tuden tov , ki ga bod o  om og o čile  celjske 
delovne organizacije. N adalje nam eravajo  povab iti na  razgovor 
p redsed n ik a  skup šč in e  SRS tov. K raigherja in p red sed n ik a  RIS tov. 
M arinca. O b k o ncu  štud . le ta  bo d o  sk rbno  pregledali izvedbo  n a č r ta  in se 
o  tem  posvetovali tu d i s p redstavn ik i študen tsk e  skup n o sti v M ariboru. 
G otovo  je , d a  ravno  v tej fazi celjski štu d en tje  u p rav ičeno  p ričak u je jo  
obisk  p redstavn ikov  IO  VEKŠ iz M aribora in n jihovo  p o m o č  ter 
vzajem no sodelovanje. T udi na od d e lk u  PA sva se s ko legom  pogovarjala 
z neka te rim i š tu d e n ti oz. bolje rečeno  s štu d en tk am i, saj je  v skupin i 35 
štu d e n to v  lp 5 fan tov .

L ahko  bi rekel, da  se tudi t i  sreču je jo  s podobn im i p rob lem i k o t 
š tu d e n tje  o ddelka  VEK Š. K ljub tem u  pa  so nek a te re  stvari tu  že bolje  
u re jene . T ako  je  odn o s m ed  cen tra ln o  en o to  in p o d ru žn ico  zadovoljiv  in 
tu d i povezanost m ed š tu d e n ti je  neko liko  bolje urejena. O bveščanje je  s 
stran i šole bolje o rgan iz irano , le v o d n o su  d o  IO  č u tijo  štu d en tje  
nek a te re  pom anjk ljivosti. Tako le-ta bolj slabo skrbi, d a  bi bili štu d en tje  
o d d e lk a  v Celju te k o č e  obveščen i o  dogodk ih  v M ariboru  oz. na m a tičn i 
šoli. Iz razgovora pa  je  b ilo  m ogoče razb ra ti, da  tudi š tu d e n tje  odd e lk o v  
PA in V EK Š zaen k ra t še niso dovolj povezani. Tesna povezava pa je  bila 
p riso tn a  m ed  š tu d e n ti posam eznih  oddelkov.

U pajm o, da  se bo v b o d o če  v Celju š tu d en tsk a  tradiefja m o čn e je  
razvila in da  bo tu d i tu m ogoče z a č u tit i  u tr ip  pravega študen tskega 
življenja.

PR E D STO JN IK  O D D E LK A  7.A R A ZR ED N I POUK PA V C E LJU  
JE  PR O F. M. T A N C ER . OB OBISKU GA NI BILO  V ŠOLI V C E L JU  IN 
SMO G A  ZA TO  O BISK A LI NA PA V M A R IB O R U . PO STA V ILI SMO 
MU N E K O LIK O  MANJ V PRA ŠA N J K O T PR O F. L O JB N E R JU , NE 
Z A V O LJO  T EG A , K ER BI SO D ILI, DA JE  TA ALI ONI O D D ELEK  
BOLJ ALI M ANJ POM EM BEN, M A RV EČ IZ PR E PR O STE G A  
R A ZLO G A , KER JE  PR O F. L O JB N ER  NA N E K A TE R A  V PR A ŠA N JA  
O D G O V O R IL  TA K O  C E L O V IT O , DA V E L JA JO  ZA O BA O D D ELK A .

vesti
MARIBOR: Na vseh mariborskih višjih šolah so 

imeli te dni letne volilne skupščine na katerih so 
obravnavali vrsto najbolj perečih problemov, ki se javljajo 
pri sodobnem načinu organiziranja študija. Podrobno vas 
bomo o njih obvestili v naslednji številki Katedre.

PTUJ: V zadnjem času tu vedno več razmišljajo o 
medsebojni pedagoški in upravnoadministrativni povezavi 
srednjega šolstva. Razlog za to je prostorska povezanost 
šol, ki je načrtovana v bodočem srednješolskem centru. V 
okviru tega programa načrtujejo poleg mnogih že 
obstoječih srednjih šol ustanoviti še nekatere nove.

MARIBOR: Študentje MVZ, ki niso iz Maribora, so 
v zadnjem času začeli ustanavljati študentske klube v 
svojih krajih Tako je bil 5. januarja ustanovljen klub 
študentov v Žalcu, podobne klube~pa so ustanovili tudi 
koroški in ptujski študentje.

MARIBOR: 16. januarja je bil sestanek
predstavnikov CK ZKS, na katerem so se pogovarjali o 
možnostih, da bi v Mariboru ustanovili oddelek 
Ljubljanske enoletne politične šole. Priprave so že v teku 
in če bo sklep sprejet, bo pričela šola delovati letošnjo 
jesen.

VOJVODINA: Pred nedavnim so poslanci
vojvodinske skupščine sprejeli zakon, s katerim je na tem 
področju odpravljeno opravljanje zrelostnega izpita oz. 
mature v srednjih šolah.

MARIBOR: Študentski servis bo v bližnji
prihodnosti kupil osebni avtomobil namenjen za 
„a v t o š o l o k i  jo bo spomladi organiziral. Prednost pri 
vpisu v šolo bodo imeli študenti MVZ, za katere bo tudi 
cena storitev nekoliko nižja

K A TED R A : N ajprej bi vas rad vprašal, kaj je  bil osnovni razlog, da  
se je  pedagoška akadem ija  o d lo č ila  za  u stan o v itev  p o d ru žn ice  v Celju?

PR O F . TA N CER: Zahteve p o  u č ite ljih  razrednega p o u k a  v zadnjih  
le tih  so , da  se m o ra ta  obe  pedagoški akadem iji tak o  m aribo rska  k o t tud i 
ljubljanska usm eriti tud i navzven. Za p red m etn i p o u k  ni težav . Te pa  so, 
kako p rid o b iti in po iska ti izvire za  b o d o č e  u č ite lje  razrednega p ouka. In 
ker so sami Celjani dah  in iciativo , da  bi ustanovili tak  cen te r, ki bi bil 
seveda zunan ji c e n te r  m ariborske  pedagoške akadem ije , je  m aribo rska  PA 
p red log  p ro u č ila  in tu d i ustreg la  p obud i C eljanov. Vse kaže, da si Celjani 
resno prizadevajo , se tru d ijo , da bi k ad rovsko , m ate ria ln o  in pa  tu d i sicer 
okrepili ta  cen te r , k i bi naj posta l n e k o č  sam o sto jn a  pedagoška 
akadem ija.

K A TED R A : L ahko, prosim , n aš te je te  nekaj osnovnih  prob lem ov, s 
ka terim i se s reču je te  p ri p redavan jih  in ki so glavne zapreke pri vašem 
delovanju  in  ho ten jih .

PR O F. T A N C ER : M oram  re č i, da  je  pedagoško  znanstven i zbo r, 
p red en  se je  o d lo č il, d a  bo ustanovil ta  cen te r, im el p red  sabo k o p ico  
prob lem ov, m ed  k a terim i so zlasti p e reč i p ro sto rsk i. Pojavljajo pa  se tu d i 
težave s s tran i š tu d en to v , k e r  tu  še ni nekega sta lnega števila, ki bi se 
vpisovalo na  ta  oddelek .

K A T ED R A : K ako so rešena vprašan ja  fin an c iran ja  -  nosi ce lo tn o  
brem e stro škov  akadem ija, ali pa  k d o  drug?

PR O F. T A N C ER : V celo ti financira  ta  o ddelek  tem eljna  
izobraževalna sk u p n o s t iz  sredstev, ki so o d o b re n a  za  cen tra lno  
organizacijo . Tu ne sodelu je n iti Celje n iti druge gospodarske  
organizacije. F inanciran je  je  izvedeno po  is tih  no rm ah  k o t za  PA v 
M ariboru , s to  raz liko , d a  so sto ritve  za o ddelek  v C elju zaradi prevoznih  
s tro šk o v  profesorjev  in  drugih d o d a tn ih  s tro škov  n eko liko  dražje.

K A TED R A : K ako o cen ju je te  o b liko  izobraževan ja, ki se kaže v 
p o licen trizm u , pri tem  m erim  na  to , da je  večji del š tu d en to v  lo čen  od 
širše štu d e n tsk e  baze in da  m ed njim i ni razv ite  n ikakršne  študen tske  
tradicije .

PR O F. T A N C ER : G otovo  d a  je  p o licen tra lizem , ki ga tu d i po 
rep u b lik i zasledu jem o, pravzaprav  n u jn o st. V b o d o č e  se b o  verje tno  tu d i 
v o s ta lih  večjih  m estih  d o cela  razvil ta  k o n c e p t izobaževan ja . V endar to  
ni tako  p rep ro s to , k e r  nasta ja  m ed m a tič n o  šolo in p o d ru žn ico  cela v rsta 
vrzeli. E na od  teh  je  tu d i n epovezanost š tu d e n to v  m ed  seboj. V C elju se 
je  ta  stvar sedaj že n ek ak o  uredila, ker je  tu tu d i o ddelek  V EK Š; tako  je  
sedaj p ri nas že okrog  70  štud en to v , ki se bod o  sčasom a organizirali in 
nas to p a li p ro ti M ariboru k o t enov ita  ce lo ta . V  L jub ljan i in M ariboru 
živijo š tu d e n tje  n o rm aln o  štu d e n tsk o  življenje, k a r pa zaen k ra t v Celju še 
ni m o g o če  u resn ič iti. Š tu d en tje  pogrešajo  predvsem  urejene 
p redavaln ice, š tud ijske kn jižn ice  in  vsestransko udeleževanje v k u ltu rn e m  
in p o litičn em  življenju. To b o m o  m o rah  v b o d o če  p ro u č iti,  ka jti cen te r 
m ora im eti poleg osta lega  še k o p ic o  d rugih  t. i. in fra s tru k tu rn ih  delovanj 
m ed š tu d e n ti, tega p a  z aen k ra t še n ism o uspeli izvesti.

K A T ED R A : S od ite , da  se b o  na osnovi p o d ru žn ic  V EK S in PA tud i 
v C elju razvila š tu d e n tsk a  d ejavnost v pravem  po m en u  besede?

PR O F. T A N C ER : M oram  reči, da si d ru žb en o p o litič n e  organizacije 
resno prizadevajo , da  bi tu d i Celje p osta lo  š tud ijsko  sred išče. G otovo , da 
im a osnove za  to , tre b a  bo  rešiti le p rob lem  u red itve  p ro sto ro v  in o sta la  
še nerešene  vprašanja. Enake n a č r te  im ajo tu d i V elen jčan i, vendar je  
treb a  reč i, da  im a Celje tu  d o lo čen e  p red n o sti. Z aen k ra t odhaja  t. i. 
sm e tan a  š tu d e n to v  še vedno  v L jubljano, pa  tu d i M aribor si je  s svojo 
dese tle tn o  trad ic ijo  že zagotovil o b d rža ti veliko večino , d a  le-ta š tud ira  
na  d o m ačem  p o d ro č ju . Celju to  še ni uspelo.

K A TED R A : Mi lahko , prosim , o riše te  s ta n je  z v id ika k ad rov  in 
kadrovske p o litik o ; zan im a m e tu d i, ali se vsi p ro feso rji vozijo  iz 
M aribora v Celje in k akšna  je  stro k o v n a  raven teh , ki so v C elju?

PR O F. TA N C ER: M oram  reč i, da  se za skupne p red m ete  vozijo  vsi 
p redavate lji iz M aribora v Celje. Nekaj pa jih  je  d o m ač ih , p redvsem  za 
m e to d ik o . L ansko  le to  so bili vsi p redavate lji iz  M aribora, izvzem ši 
asisten ta  za  te lesno  vzgojo in in š tru k to rja  za  in s tru m en ta ln i po u k  te r  za 
zašč ito  in o b ram b o . L etos pa  se je  to  razširilo  z m e to d ik o , tako  d a  
im am o p rof. L ipn ika, ki je  na zavodu  za šolstvo v C elju za slovenski jez ik  
j n  m e to d ik o , tov. Bavšar k o t p rof. za m e to d ik o  m a tem a tik e , tov. H orvat 
za  m e to d ik o  telesne vzgoje; tov. L ovrenčak  je  p ro f. na  pedagoškem  
cen tru  za  likovni pou k  te r tov . p rof. V ranč, ki pa  so vozi iz V elenja te r  
p o u ču je  slovenski je z ik . T o  so seveda vsi h o n o ra rn i sodelavci, k i bod o  v 
b o d o č e  prišli v s ta tu s  redn ih  učite ljev  akadem ije . Le(os sm o prvič 
p ris to p ih  k takšn im  z am etk o m  b o d o č e  kadrovske  sestave na  C eljskem  
p o d ro č ju .

K A TED R A : G o tovo  pom en i to  zanje d o d a tn o  ob rem en itev?
PR O F. T A N C ER : Da, vsem, ki se vozijo  iz M aribora v Celje in tudi 

tistim , ki so tam , ka jti vsi ti so v rednem  delovnem  razm erju ,' tako , da  na 
cen tru  PA v Celju ni n o b en eg a  rednega predavatelja . Vsi tis ti, ki se vozijo 
pa im ajo seveda d o d a tn o  o b rem en itev . Pri tem  najbolj trp i m etod ika . 
T reba  je  o rgan iz ira ti p rakso , vendar je  zaen k ra t p rofesorji odk lan ja jo , k a r 
gre na škodo  .njihove kvalite te , k e r se ne m o re jo  povsem  posve titi 
las tnem u  delu, las tnem u  izpopo ln jevan ju  in ker so  s tem  preveč  
ob rem en jen i. P ra k tič n o  to  pom en i iz reden  n a p o r  p rofesorjev , ki 
vztrajajo .

K A TED R A : S tro k o v n a  raven p redavateljev  pa  je  tem u navk ljub  na 
zadovoljivi ravni.

PR O F . TA N C ER : V odstvo  akadem ije  je  im elo  p red  sabo vedno 
k rite rije  in zah tev n o sti, ki so  jih  p redp isa li v isokošolski zavodi v 
M ariboru  in tud i PA.

K A TED R A : Z a razgovor se vam , tov. p ro feso r, lepo zahvalju jem o.
V Celju  s ta  se m udila: 

TO N E  C EH  in 
JO Ž E  ZA G O ŽEN



tretja

profesionalna 

defoRmacija ?

Z družbeno — produkcijskega vidika je nujen 
rezultat pridobivanja izobrazbe tudi določena raven 
strokovne usposobljenosti. Ko pa takšna strokovnjakar- 
ska plat prične dominirati v vsakovrstnem razmišljanju, 
ko je nekdo sposoben ocenjevati kakršnekoli pojave samo 
skozi prizmo obvladane stroke in tako postane ta stroka 
(to ni več znanost, stroka je poenostavljena znanost, 
prilagojena praktičnim razmeram in predvsem mnogo 
bolj enostranska) temelj in primarno sredstvo 
vrednotenja, tedaj govorimo o profesionalni deformaciji 
osebnosti.

N Л

Pojavi profesionalnih deformacij so v večji ali manjši 
meri v vsakdanjem življenju številni, tako številni, da 
morda prav zaradi številnosti nekritičnemu opazovalcu 
ostanejo neopazni. A vendar velja postati pozoren, ko 
npr. pravnik ocenjuje vrednost nekega pojava le po tem, 
koliko je v skladu z ustavo in zakoni; ko tehnik meni, da 
je na svetu zato, da stroji dobro tečejo in se ga drugi 
problemi sploh ne tičejo; ko pedagog vidi vso modrost v 
poenostavljenem, če ne kar dogmatičnem razlaganju; ko 
jezikoslovec pretirava v svoji nacionalni zavzetosti ipd . . .  
Ekonomistom je očitati vulgarno materializacijo pri 
obravnavanju vseh, tudi družbenih problemov, profitar- 
stvo itd., tudi v javnosti potekajo razprave o tem. 
Problem bi veljalo raziskati, ker sicer lahko besedičimo, 
konkretna dejstva pa le slutimo. Z relativno majhnimi 
sredstvi bi lahko testirali vzorec študentov oz. 
diplomantov želene fakultete glede na profesionalno 
deformiranost. Ustrezno sredstvo je anketa s subtilnimi 
vprašanji. Pri tem, ko anketiranec odgovarja na vprašanja, 
se mora v bistvu odločiti za ozki strokovnjakarski ali 
široki kompleksni pristop oziroma naj bi se iz odgovora 
dala razbrati miselnost. Pri tem lahko posamezni odgovor 
uvrstimo med skrajnosti kot rezultat čiste strokovnjakar- 
ske miselnosti ali popolnoma kompleksne in neobreme
njene micisclnosti; v večini primerov pa na katero vmesno 
stopnjo. Da bi bili rezultati kar se da blizu realnosti, 
moramo glede populacije upoštevati:

— populacijo na sj sestavljajo študentje višjih 
letnikov, absolventje in novi diplomantje, saj je prav v 
fazi končavanja študija rezultat študija najbolj očiten. Pri 
diplomantih ne sme miniti preveč časa od konca študija, 
če želimo obravnavati študij kot odločilni faktor, saj sicer 
utegnejo delovati tudi drugi vplivi, ki bi stvar 
zakomplicirali. Tudi pri ostalih moramo paziti, da ni bilo 
predolgih intervalov med študijem, ko so se ukvarjali s 
čim drugim;

-  izbrati moramo takšne študente, katerih študijski 
uspeh je po veljavnih kriterijih dober. Takšni naj bi 
najbolj ustrezali zahtevam, ki jih izobraževanje formalno 
postavlja in zato so rezultati najbolj ustrezni glede na 
značaj in vpliv študija;

— glede izvenštudijske aktivnosti: v poštev pridejo 
tudi študentje, ki se s tem ukvarjajo, vendar moramo 
paziti, da jim je študij primaren. Kot primaren pa lahko 
jemljemo študij vse dotlej, dokler vse njegove zahteve 
brez problemov v redu izpolnjujejo;

-  anketiranec naj po možnosti ne ve za cilj ankete;
Pričakujemo lahko nekako takšno sliko:
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Naš izobraževalni sistem, ni niti nov, niti 
revolucionaren, razvil se je na temeljih izobraževalnih 
sistemov prejšnjih družb in prejšnjih obdobij. In tako smo 
podedovali tudi univerzo, ki sledi delitvi in razbijanju 
znanosti do absurdnih specializacij, vsak predal ima svoje 
predalčke in predalček podpredalčke, pri čem so 
pregrade dolga obdobja veljale kot neprebojne.

Univerza seje razvijala. Srednjeveška univerza je bila 
univerza izbrancev. Sploh se ni ukvarjala s tako 
posvetnimi rečmi kot npr. iskanje praktičnih koristi. 
Zadovoljevala je višje, duhovne potrebe, skrbela za razvoj 
izbranih osebnosti pač v smeri, kot je omogočala in 
narekovala raven razvitosti proizvajalnih sil vključno z 
znanostjo.

Nadaljnji družbeni razvoj, proizvodnja, izumi in 
aplikativne znanosti so nakazali novo usmeritev 
izobraževanja. Proizvodnja je zahtevala kadre, vedno 
sposobnejše, z vedno večjim obsegom znanja, celo 
univerzitetnega. Ozka specializacija je le posledica tega 
razvoja. In tukaj se je pokazala dvojnost izobraževalnega 
sistema, ki temelji na razredni delitvi. Eno je univerza 
vladajočih s funkcijo kulturnega izobraževanja, razvoja 
osebnosti, nosilca tradicije, drugo postaja šolstvo za 
industrijo s funkcijo producirati čimveč ljudi, 
usposobljenih za neko delo, da bi zapolnili vrzel v 
produkcijskem procesu. Številčno so te vrste šol kmalu 
krepko prevladovale, se rarigirale po raznih kriterijih, 
tako da se je prvotni razredni pomen zabrisal, kakor pač 
vsaka razredna družba želi negirati obstoj razredov. 
Vendar pa so do današnjih časov, do socialistične družbe, 
ostale metode in sistemi dela na izobraževalnih 
ustanovah, ko se še vedno poudarja strokovnost, čista 
uporabnost, produkcija. Posledica je jasna: takšni zavodi 
ne izobrazijo kompleksne osebnosti, temveč ji vtisnejo 
pečat profesionalne deformiranosti.

Pa bodimo optimisti. Z razvojem bo nova družba 
formirala nove razvitejše in sposobnejše študijske sisteme. 
V pogojih znanstveno tehnološke revolucije, kibernetskih 
strojev in samoupravljanja postane nujnost tudi razvita 
družba razvitih ljudi. Integracija znanosti in enakopravna 
distribucija informacij med ljudmi omogoča uresničitev 
družbeno-sistemskih in ekonomsko-tehničnih ciljev. 
Mednje pa spada — kot sredstvo in cilj v dialektičnem 
odnosu — tudi kompleks izobraževanja in dela, ki bo 
omogočalo ustvarjalni razvoj osebnosti in svobodni 
delovni prispevek skupnosti, oboje do maksimuma 
sposobnosti.

DAVORIN KRAČUN

Kaj smo in kaj nismo?
K pisanju  č lan k a  s tem  naslovom  m e je  v zp o d b u d ilo  več  fak torjev , 

k i tvo rijo  ce lo tn o  š tu d e n tsk o  življenje, torej vse, k a r sem  videl, slišal in se 
n au č il v dveh in po l le tih  življenja m ed  več  k o t  tri tiso č  štu d e n ti. Vsej tej 
m nožic i je  skupen  cilj, da  bi na č im  bolj „ o b je k tiv e n "  n ač in  d o štud ira la , 
t.j. da bi si vsi skupaj in vsak posebej nab ra li v okviru  o b jek tiv n ih  pogojev 
č im  več  znan ja  in  izkušenj za  svoje nadaljn je  življenje. N am en pa  je  
o p o zo riti t is te , k i se zan im ajo  in  se k ak o rk o li ukvarjajo  s š tu d en tsk o  
p ro b lem atik o  in o n e , ki tega ne p o čn e jo , na p o tre b o  po  srem em bah v 
n ač in u  dela, združevan ja in ustvaritve en o tn eg a  p lana dela.

Zaradi p es tro s ti in obširn o sti opravil, s ka te rim i se p ečam o  vsak 
dan, k a r  tvo ri v b istvu  naše življenje, bo m  pustil ob  stran i del tega t.j. 
„goli š tu d ij"  in posvetil več p o zo rn o sti d rugi polovici, k i je  s p reb iran jem  
knjig  in  oprav ljan jem  izp itov  povezana nekoliko  posredneje . T o  je  tak o  
im enovana izvenštud ijska dejavnost, k i n am  n u d i n u jn o  p o tre b n o  
rekreacijo  in  k u ltu rn o  izo b razb o  te r  je  zarad i tega vsaj en ak o  p om em bna 
za  g rad itev  naše oseb n o sti k o t  te o re tič n o  izobraževnaje. V  tem  delu svoje 
ak tiv n o sti spoznavam o ljudi, d ru žb o , svet, sebe, posta jam o  boljši ali 
slabši, bolj h u m an i ali h u d o b n i, ustvarjam o si las tn e  poglede na svet. 
Osvajam o to re j tis te  dragocene življenjske iskušnje, k i se jih  iz knjig  ne 
m orem o  n au č iti.

Vsega tega ne p o č n e m o  zarad i p re s tiža  ali luksuza. T o  so zahteve 
današnjega življenja m pogoj, da  p opo lneje  dosežem o postav ljene cilje in 
si p o iščem o  svoj na jp rim ernejši „p ro s to r  p o d  soncem "

— P o šten o st, h u m an o s t, izo b ražen o st in d ruge m oralne  v redno te  
p ričak u je jo  od  nas naši najbližji in  ce lo tn a  d ružba.

— Vsi sm o si e n o tn i v o č ita n ju  in  obso jan ju  tis tih , ki bogatijo  ali se 
k ak o  d ru g ače  okorišča jo  n a  raču n  drugih.

— Poglejm o sam ega sebe! K akšn i sm o, kaj in  kak o  delam o te r  kam  
spadam o? Sm o in  bom o mi kaj boljši o d  n jih?  !

Zakaj p o u d arjam  vse to ?  Iz p rep rostega  razloga, k er so sp lošna in 
k u ltu rn a  izob razba , poznavanje gospodarsk ih  in  p o litič n ih  dogodkov  
do m a in  v sve tu  te r  fiz ičn a  rek reacija  (zdrav duh  v zdravem  te lesu !) 
tvorci o seb n o sti, k ak ršn o  si želim o in  p o treb u jem o . Brez tega si ne 
m orem  zam išlja ti „ socia listične  o se b n o s ti" , še m anj pa  in te lek tu a lca  v 
d e m o k ra tič n e m  socializm u.

S tega asp ek ta  izražam  sožalje vsem  m ateria lis to m , k i si bo d o  nekje 
do  štiridese tega le ta  naredili k o m fo rtn o  h išo  in vikend, kup ili luksuzn i 
av to , z  razsipn ištvom  u n ič ili svoje o tro k e , se naužili sladkega življenja, 
n a to  pa  vztra jno  in  n ezad ržno  zače li izgubljati smisel življenja. T ak ra t se 
b o d o  spraševali, čem u  so se bo rili za  vse to .

N ekateri m i bodo  o č ita li ro m a n tič n o st, drugi pesim izem , tre tji celo  
s ta ro k o p itn o s t in n esp o so b n o st vk ljuč itve  v „m o d ern o -a to m sk o  
ž iv ljen je". Na vse take  in p o d o b n e  pom isleke h o č e m  odgovoriti v istem  
to n u  in o p o z o r iti, da  ne bi gledali vse le skozi den ar in m ateria lno  
bogastvo , tem več bi dajali k a r največ povdarka  naši m orali in čustvom . 
H očem  le sk ro m n o , na  n eak tiv ističe n  n a č in  o p o zo riti na  p o m en  
izvenštudijsk ih  dejavnosti in  p o zv a ti vse, d a  n a jd em o  čas tu d i za 
rek reacijo  v, K U D  Š tu d en t, h o d im o  pogoste je  v g ledališče, se ak tivneje  
u kvarjam o s šp o rto m  in vk lju č im o  v  d e lo  štu d e n tsk e  o rganizacije na 
šolah. To so n am reč  m esta , k je r bom o z izpo ln jevan jem  obveznosti 
uveljavljali svoje pravice. Na ta  n ač in  b om o k o n k re tiz ira li teo re tičn a  
n ačela  našega sistem a, izvajali sam oupravljanje , ki si ga želi vsak p ošten  
in  svoboden  č lo v ek , ki n o če  izk o rišča ti in  b iti  izko riščen .

Na vse to  bi rad navezal našo  p rakso , torej tre n u tn o  stan je  v 
š tu d e n tsk em  g iban ju  b o d o čeg a  u n iverz ite tnega  c en tra  v M ariboru. 
Preden karko li nap išem  o  nas vseh, p o u d arjam , da so to le indiv idualne 
skušnje in  sub jek tivna  m nenja, d o  katerih  sem  prišel k o t š tu d e n t -k o le g a  
in  na  podlagi spoznavanj o  štud en tsk i ak tivnosti na  ravni šole, M aribora, 
republike  in  zveze.

Za osnovno  izhod išče  b i lah k o  postav ili vse ob jek tivne  in 
sub jek tivne  pogoje , ki vplivajo na naše življenje in so o d  n jih  odvisne vse 
naše akcije in  reakcije . O m enjeni pogoji se m an ifestira jo  skozi prizm o 
življenja ce lo tnega  naroda, k jer zavzem a p osebno  p o m em b n o  m esto  prav 
vzgoja. V našem  d ru žb en o p o litič n em  sistem u se p om en  vzgoje še poveča, 
ker sm o vsi skupaj in  vsak posebej baza  in odgovorn i nosilec n ap redka 
d ružbe.

D alje, če  p redstav lja  š tu d en tsk a  popu lac ija  poseben  in  
n ajnap rednejši de l naroda, ki bo  čez  nekaj le t prevzel in ic ia tivo  in posta l 
nosilec gospodarskega in p o litičn eg a  življenja, zah teva  tak  sta tu s od nas, 
da  sm o res „ m la d i" , e las tič n i, rad ikaln i in  sposobn i e n o tn e  akcije. Le-ta 
m o ra  b iti usm erjena  najprej v u red itev  suv jek tivn ih  fak torjev , ki jih  
m orem o reševa ti (odvisno o d  naše sp o so b n o sti)  sam i zn o tra j svoje 
sred ine. T ako  b o m o  nared ili velik k o ra k  naprej. Postali b o m o  sila, ki b o  
sp o so b n a  na k o n stru k tiv en  n a č in  sp rem in ja ti, rad ikalno  poprav lja ti in 
usm erja ti ob jek tiv n e  fak to rje .

Uspeli bom o, če  bom o delali vsi, če  b om o  razb ili s ta tu s 
funkcionarjev  na en i in pasivne m nožice na drugi stran i. D a je  n esreča  še 
večja , je  de lo  ak tiv n ih  nepovezano  in m o č n o  o d tu jen o  širokem u k rogu  
štu d en tsk e  populacije , za  k a r  sm o krivi obo ji.

N eak tivn i se p rem alo  ali sp loh  ne zan im ajo  za izvenštudijske 
dejavnosti, fu n k c io n arji pa  ne najd em o  p rim ern ih  m e to d , s ka terim i bi 
pritegn ili tis te , k i so p rem alo  ko ra jžn i ali preveč leni, da bi se p rik ljuč ili 
osam ljenem u vodstvu . (Izgovorov, d a  n im ajo  m o ž n o s ti ipd., n i).

S tem  bi odprav ili še en o  slabost, ki se izraža v tem , da  so 
fu n k c io n arji izvajalci in  k rea to rji, n e  pa  p redvsem  izvajalci. N aslednji 
pom em b en  p rob lem , ki bi bil s tem  rešen , je  p ro b lem  študen tov , p ri 
k a te rih  začn e  zaradi o b rem en jen o sti v š tu d en tsk i organizaciji trpe ti 
kv a lite ta  in k v an ite ta  študija. Pri p rav ičnejši delitv i in rac ionalnejši 
razpored itv i de la  do tega ne bi prihajalo.

Ne strin jam  se s tistim i, k i govorijo , da  š tu d e n tsk o  g ibanje ne 
p o treb u je  do lgo ročnejšega  p rog ram a dela, tem več si ga ustvarja sp ro ti. 
N asp ro tno ! P o tre b n o  bi bilo, da  se e n k ra t zd ru ž im o  in ugo tov im o, k je, 
kaj in zakai sm o  to , k a r  sm o. Z drugim i besedam i, m orali bi povezati 
svoje delo , skupa j ugo to v iti tre n u tn o  stan je  v S F R J , SR Sloveniji in 
M ariboru, p o isk a ti pospeševalne in zaviralne fak to rje  de lovan ja  naše 
organizacije. Z ed in iti bi se m orali s tem , kaj sm o, kaj h o č e m o , kaj so 
naše osnovne naloge in sm ernice, kaj in kako  m oram o  dela ti.

Ko b o m o  rešili tem eljn a  vprašanja , k a m o r spad a  tu d i n u jn o  
p o tre b n o  ak tiv iran je  m nožice, ta k ra t bo m o  posta li sposobni za reševanje 
p rob lem ov štipend iran ja , k red itiran ja , študijsk ih  rekvizitov, lite ra tu re , 
rekreacijsk ih  p ro sto ro v  te r p rosto rov  za k u ltu rn o  in zabavno življenje, s 
ka terim i se sreču jem o  in jih  m n ogokrat le delno  rešu jem o. Na ta  n ač in  
bom o verje tn o  uspešneje opravičevali svoje štu d e n tsk o  poslanstvo  v 
k o rist sebi in ce lo tn i d ružb i.

V zvezi s težav n o stjo  d e la  p riznam , d a  ni lahko, ni pa tudi 
nem o g o če  in  neizvedljivo. Uspeli bom o, če  bom o nasto p a li in se borili za 
skupne cilje, izbirali pravilne m eto d e  in n ač in  dela, če  nas bo m nogo.

Iz naše sredine bo izginilo „ fu n k c io n a r je n je " , sam oupravljanje nam  
bo p o sta lo  ze lo  blizu, rešili bom o m arsikaj, k a r nas ovira  pri delu . 
Poskušajm o!

P riho d n jič  bom  poskušal precej sp lošno  navedene stvari razč len iti 
in k o n k re tiz ira ti. Se bolj pa bom  vesel, če  se m i bo kdo  pridružil, bodisi 
z d rugačn im i m nenji bodisi s k o n k re tn im i predlogi, kaj bi b ilo  treb a  
nared iti. L ahko tri odp rli tu d i „akadem sko  razp rav o "  p reko  K atedre, v 
kateri bi sodelovali dosedan ji dop isn ik i in  tu d i tisti, k a te rih  sestavki sc 
doslej na straneh  našega lista še niso pojavljali. Pri tem  bi vsak brez trem e 
in s trahu  pred podcen jevan jem , posm ehovanjem  ali n o rčevan jem  
povedal, kaj m isli o  š tu d e n tsk i organizaciji v M ariboru.

Vsak zače te k  je  težak , za to  ne bi smeli stvari p reh itro  negativno  
o cen iti. Prvi uspeh bo že v tem , če  se bo v k ljuč ilo  več kolegov, če  bom o 
zače li de la ti d ru g ače , vsi nadaljn ji dosežk i in  spozn an ja  pa  bodo 
ustvarjala  trd n e jšo  š tu d e n tsk o  osnovo b o d o č e  univerze.

T ro p  Ivan



četrta

;ehej do izraza med študenti študentskega doma. Zi 
mska skupnost združenju A/ V/. predlog za sodelova

med študenti študentskih domov in TVD Partizan.

Tako je bil v četrtek 7. dec. sklican sestanek oz. razgovor 
o ustanovitvi študentske sekcije p okviru TVD Partizan. 
Sestanka se je udeležil predsednik TVD Partizan, tov. Janko 
Lampret, ‘predsednik športne Jcomisije pri ZVZ, predstojnik 
katedre za obvezno telesno kulturo na PA, upravnik 
študentskih domov, predsednik domske skupnosti, vodja 
razvojnega oddelka pri ZVZ in predsednik športne komisije pri 
10 SŠ MVZ. Glavna tema razgovora je bila uporaba telovadnic 
in igrišč TVD Partizan v neposredni bližini študentskih domov 
za potrebe mariborskih študentov. Predsednik TVD Partizan je 
bil na sodelovanje takoj pripravljen. Problem je le v tem, kako 
razporediti umik, da bo vsem zadovoljeno. Kapacitete teh 
prostorov so že sedaj močno zasedene in bo zato potreben 
poseben razpored.

Za igrišče ob Trubarjevi ulici je bilo dogovorjeno, da ga 
bodo lahko odslej koristili študentje kot glavni uporabniki. 
Izdan je bil tudi predlog, da bi postal študentski dom izključni

Za sodelovanje
-gospodar tega igrišča. Tudi pri novo grajenih igriščih ob 
gostinski šoli bo možna souporaba. Dela bodo končana 
spomladi. Igrišča so namenjena odbojki in košarki. Treba je 
organizirati le posebne športne sekcije in izdelati umik.

Nekoliko bolj komplicirano je vprašanje telovadnic, ki so 
zasedene vsak dan do 22. ure. Zato je dal tov. Lampret predlog, 
da bi se študentje priključili že formiranim skupinam TVD 
Par tizan. Dnga možnost pa je, da bi študentje uporabljali 
telovadnice 'od 22. do 23. ure. Seveda je bila disciplina 
študentov posebej poudarjena. Vso odgovornost in organizacijo 
v zvezi s tem prevzame domska skupnost oz. predsednik.

V prihodnje (točneje po novem letu) bodo ustanovljene 
sekcije študentov, ki bodo dobile telovadnico na voljo po 
urniku. S  strani študentov je bila dana tudi zahteva, da bi lahko 
športne prostore koristili še ob nedeljah, za kar pa predsednik 
TVD Partizan ni bil preveč navdušen.

To je vse, kar lahko študentje pričakujemo. Problem 
seveda ni enostaven in bo rešen šele z -gradnjo novega 
študentskega naselja, ki bo zajemalo 10 ha površine z vso 
infrastrukturo. Združenje predvideva tudi asfaltna igrišča, 
telovadnice in lastni bazen. Zaenkrat pa se moramo zadovoljiti s 
stanjem kakršno je, kajti gradnja novega študentskega naselja je 
predvidena za obdobje 1974-80. Tako se našim naslednikom, 
ki bodo študirali v Mariboru tudi na tem področju obetajo lepe 
možnosti in upajmo, da jih bodo znali dobro izkoristiti.

TONE ČEH

Naraščanje produktivnosti narodnega gospodarstva zavisi 
ne le od kvalitete proizvodnih resursov in fonda tehnologij, 
ampak v veliki meri vpliva nanjo človek. Lahko bi celo rekli, da 
dandanes človekova strokovna usposobljenost odločilno vpliva 
na obstoj, še močneje pa na perspektivni razvoj nekega 
gospodarskega prostora. Ugotovitev, da je današnja kriza 
gospodarskega razvoja v bistvu boj znanosti za njeno večjo 
aplikativnost, je nesporna. Kriza napredka je kadrovska kriza. 
Enostavno je namreč sredstva plasirati v nove investicije; teže je 
po ekonomskih kriterijih z družbenoekonomskega vidika in z 
vidika regionalnih interesov določati strukturo investicij, 
prioritetni vrstni red, predvidevati moralno in ekonomsko 
bodočo obrabo, njihovo učinkovitost in podobno. S takimi 
vprašanji se morejo ukvaijati ustrezno podkovani kadri. Vendar 
je to še precej simplificiran primer, ki pa v splošnem kaže, da je 
zviševanje izobrazbenega nivoja delavcev izredno pomembno, 
kajti združevanje upravljalske in proizvajalne funkcije v eni 
osebi zahteva neprimerno večji kvantum strokovnega znanja, 
poleg tega pa tudi določen nivo vedenja o vodenju. Problem ni 
le jugoslovanski, ampak so se z njim srečevale družbe, ki so 
prerasle ekstenzivno zviševanje družbenega produkta ter vidijo 
napredek v močnih gospodarskih grupacijah, ki zmorejo 
stroške, nastale zaradi pospešenega permanentnega 
izobraževanja zaposlenih, štipendiranja rednih študentov in 
stroške raziskovalnih projektov.

Izhajajoč iz dejstva, da se je prirastek narodnega dohodka 
Jugoslavije v povojnem razdobju močno dvignil nad predvojno 
raven ter teze, da je med velikostjo družbenega produkta ter 
kvalifikacijsko strukturo delovne sile pozitivna povezava, bi 
lahko pričakovali v povojnem obdobju mnogo večje število 
vpisanih študentov in tudi diplomantov. Pričakovanja so 
upravičena. Ko primerjamo podatke o številu študirajočih na 
jugoslovanskih univerzah leta 1939 in leta 1969, pridemo do 
razmerja 16.978:231.444. Spomnimo se, da je narodni 
dohodek leta 1938 znašal 80 ameriških dolarjev, leta 1966 pa 
548 ameriških dolarjev na prebivalca. Seveda bi bilo napačno, 
če bi upoštevali le ta nematerialni faktor produktivnosti; ne - 
moremo ostati pri silogizmu in sklepati: ker se je povečalo 
število študentov, se je povečal narodni dohodek. Vendar je 
med nematerialnimi faktorji produktivnosti prav izboljšanje 
kvalifikacijske strukture delovne sile eden izmed najpomemb
nejših. To velja upoštevati tudi v sedanjem trenutku, ker ne 
smemo pozabiti, da je še vedno ogromno ljudi, ki zasedajo 
mesta, čeprav le ta zahtevajo neprimerno višjo izobrazbo. Ker je 
odpor te množice „neobjektivno" zaposlenih ljudi dokaj 
močan, lahko pričakujemo, da se bo s sodelovanjem te 
kategorije začel progres gospodarstva. Miselnost, ki ni na ravni 
sodobnih koncepcij vodenja, upravljanja, neskladje med 
individualnimi in družbenimi interesi, so glavne zavore 
racionalizacije proizvodnega procesa in družbenih prizadevanj 
nasploh. Zatorej lahko z gotovostjo pričakujemo množično 
željo po izobraževanju na eni strani in nujno tudi velike 
spremembe v kvaliteti učnovzgojnega procesa. Pri tem mislim 
predvsem na ustrezno preoblikovanje sistema predavanj in vaj, 
ki naj bi v prvi vrsti aktivirala mentalne kapacitete študenta 
tako, da bi reproduciranje zapomnjenega gradiva prepustilo 
svoje mesto aktivnemu razumskemu poseganju -  če hočete 
tudi raziskovanju v materijo. To je seveda le eden izmed 
vidikov, s katerih bi veljalo obravnavati vprašanje razvoja 
visokošolskega izobraževanja. S tem v zvezi se porajajo novi 
problemi — več prostorov, več pedagoških delavcev, več 
denarja, več . . vendar o tem kdaj drugič. Izobraževanje, pa 
najsi bo to na srednje ali visokošolskem nivoju, opravlja 
pomembne družbene funkcije. Družbo obnavlja, demokratizira, 
izvaja selekcijo ter jo politično organizira. Funkcijo obnavljanja 
družbe moremo pripisati visokošolskemu izobraževanju (in 
sploh izobraževanju) zategadelj, ker je ena temeljnih zahtev, ki 
jih družba postavlja izobraževalnemu sistemu ravno poseganje 
na neraziskana, nedognana področja ter induciranje tehničnih 
in gospodarskih sprememb, kar še posebej velja za ekonomske 
vede. Oplemenitenje vedenja o procesih, objektih, dogodkih, 
skratka, vedenja o spreminjanju univerzuma bi naj pomenila 
višjo strokovno raven posameznika, s tem višjo stopnjo 
kvalitetnega poseganja v naravne in družbene sisteme, kar naj bi 
se reflektiralo posredno v napredovanju določenega družbenega 
kompleksa. Hkrati z reprodukcijsko funkcijo opravlja 
izobraževanje tudi selekcijo; lahko si jo zamislimo popolnoma 
funkcionalno in sicer v primeru, ko ustrezna višja ali nižja 
izobrazba odpirata dostop do višjega ali nižjega delovnega 
mesta, do bolj ali manj odgovorne funkcije, do večjega ali 
manjšega zaslužka itd. Selektivnost pa je tudi apriorna: najbrž 
bi bilo treba ta problem obdelati s pomočjo podatkov o socialni 
strukturi študirajočih. Če pogledamo podatke o številu 
diplomantov v letih 1958—1966, vidimo, da je:

13.1 % diplomantov kmečkega rodu,
5.1 % diplomantov iz obrtniških družin,
9.8 % diplomantov iz delavskih družin,
49.8 % diplomantov iz družin uslužbencev ter
22,2 % diplomantov iz ostalih poklicnih kategorij.
(Podatki veljajo za SR Slovenijo.)

Naravni izbor je očitno nepomemben, važnejša je socialna 
komponenta. Če bi opazovali strukturo študentov in 
diplomantov po regijah, bi bili podatki še manj razveseljivi. 
Vendar to že presega okvir tega prispevka. Jasno je, da pomeni 
odpiranje šolskih vrat prebivalstvu iz manj razvitih območij 
Slovenije — verjetno to drži tudi za Jugoslavijo -  velik kapital 
pri deagrarizaciji teh območij in pri večanju narodnega 
dohodka per capita.

Kadri in izobraževanje pomenijo dejavnik, ki odločilno 
povezuje interese ne le ožjega, temveč širšega gravitacijskega 
območja. Vplivno območje je toliko širše, kolikor gre za višjo 
stopnjo izobraževanja (Razvojne težnje v prostoru severo
vzhodne Slovenije, raziskave Ekonomskega centra, Maribor). 
Vendar procesa izobtaževanja ne moremo razumeti kot 
dejavnost, ki bi jo bilo moč izpeljati enkrat za vselej v 
določenem času in prostoru. Je namreč dejavnost, ki zahteva 
širšo časovno opredelitev. Projekt izobraževanja je usmerjen 
tako, da „producira" gospodarstvu in negospodarstvu potrebne 
kadre. Dvoje težav: oblikovanje človeškega potenciala je 
dolgotrajen proces, ki ne omogoča takojšnje zadovoljitve 
družbenih potreb, tudi če bi jih do potankosti poznali; drugič: 
kadrovska politika, ki zaobsega tudi planiranje potrebnih 
kadrov v bodočem razvoju, je netemeljita, kar pomeni 
konjukturo določenega profila strokovnjakov za krajši šli daljši 
čas. Izobraževanje je eden najbolj pomembnih elementov 
infrastrukture celotnega narodnega gospodarstva. Vpliva 
namreč na vsa področja družbenega dela. Razvoj demokracije je 
pogojen z razumnostjo odločitev vsakega posameznika, tako da 
izobraževanje z vidika demokratizacije družbe ni le pravica 
ampak dolžnost državljanov.

Korelacija med nerazvito in izobraževalno strukturo in 
nizkim narodnim dohodkom je očitna: podatki za manj razvite 
slovenske pokrajine, v katerih je več kot 40% kmečkega 
prebivalstva, kažejo, da ta območja dajejo manj študentov, 
imajo nižji narodni dohodek kot je slovensko poprečje, nimajo 
razvite industrije, če pa jo imajo, je zastarela. Tudi podatek o 
številu prebivalcev, zaposlenih v terciarnih dejavnostih, nam 
lahko služi kot stabilna osnova za povezovanje slabše 
gospodarske razvitosti nekaterih predelov (Pomurje, spodnje 
Posavje, vzhodna Dolenjska) in negativne izobrazbene strukture 
zaposlenih na tem območju ter deleža študentov, ki prihajajo 
od tam. Razglabljanje lahko strnemo z ugotovitvijo, da so 
kvantitativne dimenzije visokošolskega izobraževanja odvisne in 
povezane s splošno gospodarsko razvitostjo ter družbeno
ekonomsko usmeritvijo posameznih področij. Če pogledamo iz 
tega relativno ozkega prostora, dobimo potrditev prejšnje teze o 
skladju gospodarskega razvoja in kvalifikacijsko strukturo oz. 
število študentov tudi v svetovnem merilu. Švicarski ekonomist 
Kneschaurek je ugotovil, da znašajo indeksi izobraževalne kvote 
(število študentov) v državah z narodnim dohodkom pod 500 
dolarjev per capita med 1 in 2 %, v državah z narodnim 
dohodkom med 500 in 1000 dolarjev med 2 in 3 % itd. Seveda 
so izjeme. Mednje spadata tudi Sovjetska zveza (narodni 
dohodek okoli 1000 dolarjev, indeks 5,5 %) in Slovenija, ki je v 
času, ko je narodni dohodek na prebivalca znašal 500 dolarjev 
imela indeks 3,5; torej dosti več, kot bi po statističnih podatkih 
pričakovali. (To so podatki za leto 1960.)

V neprestani dirki za zagotovitev življenjskega prostora 
smo se torej morali spoprijeti z zelo važnim vprašanjem 
znanosti, raziskovalne dejavnosti in njune večje aplikativnosti. 
Zavedati se moramo, da je to vprašanje odločilno za razvoj 
vsake družbe in da se tega zavedajo tudi drugi. . .

DUŠAN ZBAŠNIK

Zdravstveno 
stanje študentov

NEKATERI NAJZANIMIVEJŠI REZULTATI SISTEMAT
SKEGA ZDRAVSTVENEGA PREGLEDA ŠTUDENTOV VZM

Pregledi so bili v času od 21. sept. 1971 — 3. julija 1972 in 
se je nanje odzvalo 74,(6 % vpisanih študentov. Zdravstveni 
delavci so ugotovili razširjenost kajenja med študenti, vendar je 
razpon med številom kadilcev velik: v 1. letniku VEKŠ kadi 
50,86% študentov in v 3. letniku iste šole 15,66%. Pri pitju 
alkoholnih pijač izstopa VAŠ, najmanj jih je na PA; kroničnih 
pijancev niso ugotovili.

S prehrano so študentje še kar zadovoljni, vendar ni 
urejeno vprašanje dictalne prehrane. Tudi športna aktivnost 
med študenti pada. Presenetljivo nizka je uporaba kontracepcij
skih tablet, saj jih uporablja le 24,7 % študentk. Najznačilnejša 
obolenja med študenti so: očesne bolezni in motnje vida, 
bolezni mišic, kosti in sklepov, obolenja živčnega sistema, 
podhranjenost, bolezni kože in zvišan ali znižan krvni pritisk. 
Na nobeni šoli niso zdravstveni delavci ugotovili spolnih 
bolezni.

Od vpisanih 2.449 študentov so jih fluorografirali 1.106 in 
ugotovili, da je zdravstveno stanje prsnih organov slikanih 
študentov odlično.

Udeležba zobozdravstvenih sistematičnih pregledov je bila 
zelo slaba, le 33,6 % vpisanih štidentov. Ugotovili so slabo 
stanje ustne higiene in potrebo po zobozdravstveni oskrbi z 
80,7 % pregledanih študentov. Glavno krivdo so zdravstveni 
delavci našli v neučinkovitem varstvu preiskovancev v času pred 
vpisom na višje in visoke šole.

Socialna sestava študentov je zaskrbljujoča: iz kmečkih in 
delavskih družin študira le 17,4 % otrok.

IVAN OMAN
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KRITIČNA IN SAMOKRITIČNA o c en a  d e ja v n o st i 
KOMUNISTOV

K om ite  k o n feren ce  je  v razpravi o  p ism u (9 . o k to b ra )  k r itič n o  in 
sa m o k ritičn o  na  osnovi pog lob ljene ocene p re trese l de javnost ZK  in 
sp re je to  o cen o  p red ložil k o n feren c i v verifikacijo .

K onferenca , k i se je  sestala  26. o k to b ra , je  ocen ila  ak tiv n o st Z K  na  
VZM in verific irala  akcijski p rog ram  dela kom ite ja . R azpravljala je  tu d i 
„ o  uveljavljanju ak tivnejše vloge š tu d e n to v  v izgradnji sam oupravne 
so c ia lis tične  d ru ž b e "  in sicer na  tem elju  tez  za p rip ravo  III. k o n feren ce  
Z K J in  te z , k i  j ih  je  p red ložil k o m ite . Po k o n feren c i v d ecem b ru  1971 in 
ze lo  k o n k re tn e m  akcijskem  p rogram u se je  d e lo  v naših  organizacijah 
b istveno  izboljšalo . BILI SMO P R lC E  V E Č JE  A K TIV N O STI 
O R G A N IZ A C IJ IN  D O B R ŠN EG A  D ELA  Č L A N ST V A , IZB O LJŠA LA  
SE  J E  U SC IPLIN A , D O SL ED N E JE  SM O IZ V A JA L I Z A ST A V L JE N E  
N A L O G E  IN SK LE PE  T E R  M O Č N E JE  K O T D O SL EJ O BN A V LJA LI 
O R G A N IZ A C IJO  S SPR E JE M A N JEM  N O V IH  Č L A N O V , PRED V SEM
i z  v r s t  Š t u d e n t o v .

O b teh  p o zitivn ih  ugo tov itvah  in  oceni pa je  k o n feren ca  ugotovila, 
d a  m o ram o  sa m o k ritič n o  p rizn a ti -  vsak zase in  vsi s k u p a j d a  je  
poživ ljena dejavnost razk rila  tud i m noge slabosti, ki jih  prej nism o videli, 
k e r  j ih  je  b ilo  m o č  zarad i m ajhne ak tiv n o sti zak riti. Pokazalo  se je ,  da 
p redvsem  v n e k a te r ih  organizacijah k o t n .p r. na  višji tehn išk i in visoko 
ek o n o m sk o  k om ercia ln i šoli ni b ilo  vedno dovolj d isc ip line te r  ne dovolj 
z a o s tre n o  vprašanje o d n o sa  p osam ezn ih  č lan o v  d o  dela  v Zvezi 
k o m u n isto v , k a r  se je  k azalo  tudi p ri slabi u deležb i na  sestank ih  in  v 
razpravah o  n ek a te rih  vsebinskih  vprašan jih , ki so bile č e s to k ra t m o č n o  
o p o rtu n is tič n e . T o  je  u stvarja lo  o snove za strokovn jakarsk i p rak tic izem  
in  te h n o k ra tsk o  m iselnost. Posebej so te  slabosti prišle  d o  izraza  v 
razpravah  o  id e jn o sti p e d a g o šk o  znanstvenega d e la  in deležu  
id e jn o p o litičn e  vzgoje na  naših  šolah, v k a te rih  so posam eznik i branili 
sedanje stan je  te r  „ s tro k o v n o s t"  z  m nen ji, da je  za  m ark sis tičn o  vzgojo 
odgovoren  n ek d o  izven njih . S o razm erno  n izka te o re tič n a  raven razprav  
je  z  o z iro m  n a  s tru k tu ra ln o  sp e c ifičn o st v sestavi naših č lanov  odkrila  
pom anjk ljivo  id e jn o p o litič n o  u sp o so b ljen o st našega č lanstva . U gotovlje
n o  je  tu d i b ilo , da  m o ra  b iti š tu d e n tsk a  m lad ina rad ikalnejši, jasnejši in 
odgovornejši nosilec n ek a te rih  akcij, z a  k a r  p a  b i b ilo  n u jn o  preseči 
sedan jo  p rakso , k o  je  d e lo  o sre d o to č e n o  zgolj n a  nekaj posam eznih  
č lanov .

SMO PRIČE VEČJE AKTIVNOSTI ORGANIZACIJ IN 
VEČINE ČLANSTVA

Vse osnovne o igan izacije  so po obravnavi p ism a in k r itič n e  ocene 
dosedan jega d e la  izdelal k o n k re tn e  delovne n a č r te  za š tud ijsko  le to . 
R azprava je  predvsem  te k la  o  n o tra n jih  vprašanjih  v isokošolskih  
in s titu c ij, k o t  so  id e jn o p o litič n o  izobraževan je, kadrovska  po litik a , 
organ izacija  u čv rs titev  o snovn ih  organizacij in  š tu d e n tsk ih  skup n o sti te r  
nadaljn ji razvoj posam eznih  v isokošo lsk ih  zavodov in  p re ra ščan je  
v isokošolskega c e n tra  v nov o  u n iv e rz ite tn o  središče. OBENEM  JE  
R A Z PR A V A  V D O B R ŠN I M ERI SEG LA  V ŠIR ŠO  D RU ŽBEN O PO L1- 
T IČ N O  PR O B LE M A T IK O , Z LA ST I V  SM ISLU  Z A H TE V  PO 
O D LO ČN EM  N A STO PU  Z O PE R  N E G A TIV N E  PO JA V E  V  C E L O T 
NEM SISTEM U  D R U Ž B E N IH  O D N O SO V . PO STA V LJEN E  SO  BILE 
Z A H T E V E  PO  O D L O Č N E JŠI O D PR A V I N EU PR A V IČ E N IH  SO CIA L
NIH R A Z L IK  N \  O SN O V I O P R E D E L IT E V  III. K O N FE R E N C E  ZKS 
IN  O D L O Č N E JŠE M  PR E P R E Č E V A N JU  G O SPO D A R SK EG A  K R IM I
N A LA , K O R U PC IJE  IN D R U G IH  N E SO C IA LISTIČ N IH  PO JA V O V  V 
PO SLO V N IH  O D N O SIH . Prav tak o  je  razprava p o u d arila  p o tre b o  po 
e n o tn e m  n a s to p u  vseh d ru žb en ih  dejavnikov, d a  om ejim o vpliv- 
negativnih  id e jn o p o litičn ih  pojavov na m lad ino  (p ro d o ri m a lo m ešč an 
stva , po tro šn ištv a  te r  d rug i), ki razv redno tijo  p rcn ek a te ri poz itiv n i vpliv 
učnovzgo jnega p rocesa . Izražena je  bila p rip rav ljenost, d a  se kom u n isti 
v isokošolskih  zavodov vk lju ču je jo  v širšo d ru žb e n o p o litič n o  akcijo  na  
m aribo rskem  o b m o č ju .

R azprava je  b ila veliko k o n k re tn e jša  k o t doslej in  u sm cijcna  v 
razglabljanje o  s labostih  v dejavnosti. P rogram i dela , ki so jih  organizacije 
sestavile, so v osnovi tak šn i, k o t  pism o zah tev a : k o n k re tn i, o p rem ljen i z 
nosilci n a l°g  *n z  roki izvršitev. Vsi skupaj pa  bo m o  m o ra li v b o d o če  
o d lo č n o  n a s to p iti p ro ti  form alizaciji, v k a te ro  nas silijo nek a te ri 
posam ezn ik i, k i jim  gre le za to , da  so naloge nap isane in d a  sc fo rm alno  
realiz irajo , ne da  bi sprem enili vsebino dela. NA O D G O V O R N O ST  JE  
T R E B A  K L IC A TI V S E , , K I K O N K R E T N IH  Z A D O L Ž IT E V  V 
O P R E D E L JE N IH  Č A SO V N IH  O BD O BJIH  N E  U R E S N IČ IJO . Z A TO  JE  
N U JEN  N A T A N Č E N  PR E G LE D  R E A L IZ A C IJE  PR O G R A M O V  
O SN O V N IH  O R G A N IZ A C IJ. K adrovske sp rem em be v vodstv ih , ki so 
bile op rav ljen e  n a  volilnih k o n fe re n cah  m o ra jo  p rispevati k  ponovni 
poživitvi d e javnosti. PR E D  V O D STV I SO N E O D L O Ž L JIV E  N A LO G E, 
DA S E  PO D R O B N E JE  K O N K R E T IZ IR A JO  PR O G R A M E D E LA  TER  
JIH  D O P O L N IJO  Z  O B V EZN O STM I, KI IZ H A JA JO  IZ  R E SO LU C IJE  
III. K O N F E R E N C E  Z K J’ S K O N K R ET N IM I Z A D O LŽ IT V A M I JE  
PO TR EB N O  Z A JE T I V SA K EG A  Č L A N A  T ER  PR E V E R IT I N JEG O V O  
P R IP R A V L JE N O S T  ZA  U R E S N IČ E V A N JE  PR O G R A M A  Z K J, 
Z A O S T R IT I O D G O V O R N O ST  ZA  IZ V A JA N JE  SK LEPO V  IN 
U R E D IT I N A T A N Č N O  E V ID E N C O . A ktiv iranje  de javnosti študen tsk e  
organizacije m o ra  b iti en a  od  sta ln ih  sk rb i vseh k o m unistov , predvsem  pa 
vodstev .

Naloge izv irajoče iz p ism a in p rog ram a Zveze k o m u n isto v  na VZM 
so ev iden tira li tu d i sam oupravni organi šol in združen ja . S p re je te  so bile 
ocen e  dosedan je  ak tivnosti sam oupravn ih  organov in program i dela  
oz irom a sta lišča . K o m unisti, č lan i tis tih  sam oupravn ih  organov, ki doslej 
tega  še n iso  š to r ih , so odgovorn i za  tako jšn jo  izvedbo te obveznosti.

Program  dela  k o m ite ja  op red e lju je  za  le to šn je  š tud ijsko  le to  36 
k o n k re tn ih  nalog . O d te h  nalog je  b ilo  d o lo č e n ih  za  realizacijo  do  30. 
d ecem b ra  1972 triindvajse t. Doslej je  b ilo  v ce lo ti realiz iran ih  18, 3 
de lom a, 2 s ta  pa osta li n eu resn ičen i. Ta sicer visoka realizacija sklepov pa 
kaže le na  d o sled n o st v izpo ln jevan ju  sp re je tih  o b veznosti, v vsebinskem  
sm islu pove ze lo  m alo.

JASNEJE DEFINIRATI DELOVNI IN SAMOUPRAVNI 
POLOŽAJ UČITELJEV IN ŠTUDENTOV

M edtem  k o  je  sam ouprav ljan je  k o t o b lik a  p rodukcijskega  in 
d ru žbenega o d n o sa  p o sta lo  d o m in a n tn o  d ru žb en o  razm erje , je  razvoj 
sam ouprav ljan ja  na visokih in višjih šolah iz raz ličn ih  n o tran jih  in 
zu n an jih  razlogov v precejšn jem  zaosta jan ju . A ko  to  u go tov itev  
povežem o z m islijo , da je  v isokošolsko izobraževan je ozirom a študij 
p roces ustvarjalnega osvajanja zn an ja , v ka te rem  se naj v en akopravn i 
vlogi pojavljajo  za in teresiran i za rezu lta te  izobraževanja -  uč ite lj in 
š tu d e n tje , nam  je  tem eljn o  izho d išče  za  nadaljn je  razm išljanje o 
sam oupravn ih  o dnosih  p rczen tn o .

Z načaj de la  na s to p n ji visokega šolstva je  tak , da je  u č in k o v ito s t 
tega specifičnega delovnega procesa , pedagoškega in znanstvenega, nu jno  
vezana na  ak tiv n o  vlogo vsakega p osam ezn ika  v tem  procesu . G rad itev  
sam oupravnih  o dnosov  m o ra  izvajati od  tam , k jer se oprav ljajo  k o n k re tn i

delovn i -  v našem  prim eru  pedagoškoraziskovaln i p rocesi, v študijsk ih  
sk u p in ah , le tn ik ih , raziskovaln ih  team ih  in  d rug ih  o b lik ah , najbolj 
neposred n e  dejavnosti u č ite ljev  in  š tu d e n to v . P o tre b n o  je  jasneje  
d e fin ira ti položaj š tu d e n to v  v sk ladu z  n jihovim  prispevkom  k o t tud i 
vseh osta lih  su b jek to v  v učnov zg o jn em  procesu , p ri realizaciji skupnih  
nalog. Z  re fo rm o  učnovzgojnega procesa oz iro m a z razvojem  visokega 
šolstva v ce lo ti je  n u jn o  p o tre b n o  zago to v iti, da  se bo štud ij vedno bolj 
odvijal k o t delovni p roces, v k a te rem  štu d e n tje  izvršujejo svoje do lžn o sti; 
is to ča sn o  iz tega  p rocesa  izhajajo  tu d i njihove pravice.

Poleg teh  tem eljn ih  u g o to v itev  n a  seji k o m ite ja  k o n fere n ce  ZK 
VZM (9. o k to b ra  1972) in k o n fere n c i ZK  VZM (26. o k to b ra ) , ki so bile 
ob likovane v zvezi z  razpravo  o  uveljavljanju ak tivnejše vloge štud en to v , 
je  b ilo  na  konferen c i tu d i u g o tov ljeno , da v razvoju  sam oupravnih  
od n o so v  o b sta ja jo  n ek a te re  s labosti, predvsem  pa  je  p o n ek o d  
zask rb lju jo ča  pasivnost š tu d e n to v , ki sicer terja jo  večje pravice, vendar 
ne izko rišča jo  dovolj tis tih , ki jih  že im ajo , o b en em  pa nekateri 
po zab lja jo , d a  pravice lah k o  raste jo  le  iz  realizacije  d o lžn o s ti in  
obveznosti. U gotov ljeno  je  b ilo , da  je  še vedno  preveč 
in stituc ionaliz iranega sam ouprav ljan ja , predvsem  zarad i tega, k er sc 
p rep o čas i razvijajo  in  poglabljajo  p rim arn i sam oupravn i o d n o si, ki 
nastajajo  v ožji socialn i sred in i, pri pedagoškoznanstvenem  de lu  učite ljev  
in š tu d e n to v .

DOSEŽENI SO BIU NEKATERI POMEMBNI PREMIKI V 
RAZVOJU SAMOUPRAVNIH ODNOSOV

N atan čn e je  je  analiziral sam ouprav ljan je  n a  naših  šolah ak tiv  
š tu d e n to v  — č lan o v  in  p red sed n ik o v  sam oupravn ih  o rganov  (24 . 
novem bra). N a n jem  je  b ilo  ug o to v ljen o , d a  je  b ilo  v tem  ko ledarskem  
le tu  precej sto rjen eg a  n a  p o d ro č ju  d em o k ra tizac ije  in jav n o s ti dela

NOVI VIDIKI 
DEJAVNOSTI
KOMITE KONFERENCE ZK NA VISOKOŠOLSKIH ZAVO
DIH JE NA 11. SEJI KRITIČNO PRETRESEL AKTIVNOST 
KOMUNISTOV OD 1. OKTOBRA OZ. PO PISMU 
PREDSEDNIKA ZKJ JOSIPA BROZA TITA IN IZVRŠNEGA 
BIROJA. IZ TE OCENfi, V KATERI SO ZAJETI TUDI 
NEKATERI PREDLOGI ZA NADALJNJE DELO, OBJAV
LJAMO NEKATERE FRAGMENTE.

sam oupravn ih  organov , zakaj rea liz irane  so b ile nekatere  sta lne  oblike 
in fo rm iran ja . Šved in pedagoško  znanstven i sveti so se sestajali pogoste je , 
č e šče  so obravnavali vsebinska vprašanja  u čn ih  program ov in  študijskega 
sistem a, k a r  je  seveda b istveno  prispevalo  k  večji ak tiv n o sti č lanov  in 
n jihovem u k ritič n e m u  p ristopu . N jihova vloga se je  z ozirom  na  druge 
izvršne o rgane okrep ila .

Prav tak o  sm o dosegli n ek a te re  u spehe n a  p o d ro č ju  vzajem nega 
sodelovanja in povezovanja sam oupravnih  organov , delovn ih  skupn o sti, 
š tu d e n tsk e  skup n o sti in Zveze k om unistov . Dosegli sm o n ek a te re  uspehe 
n a  p o d ro č ju  usposab ljan ja  sam oupravnih  sub jek tov  za njihove funkcije 
k o t tu d i na p o d ro č ju  sam oupravnega p ro d o ra  v isokošolskih  zavodov -  
zd ružen je  posam eznih  šol in uč ite ljev  pa tu d i š tu d e n to v  v d ru žb o , v ožje 
in širše oko lje . P om em bno  je , da  sm o poleg organizacije široke razprave o 
k o n c e p tu  un iverze u stvarja lno  sodelovali tu d i pri razreševanju  d rug ih  
pom em b n ejših  p rob lem ov  M aribora in  S lovenije. F o rm iran e  so bile 
n ek a te re  nove sam oupravne fo rm e delovan ja, tu  in tam  so tu d i zaživeli 
sve ti le tn ik o v  in odde lk o v . Ravno tak o  k o t so bili ak tivnejši č lan i 
sam oupravn ih  organov v ce lo ti, so  sc tu d i posam ezni š tu d e n tje  pogoste je  
oglašali s te h tn im i p rispevki. Z lasti v zadn jem  času  je  bil m o čn e je  
uveljavljen razredn i znača j sa m oupravn ih  o d lo č itev  te r  m arksis tična  
usm erjen o st.

PREVEČ JE INSTITUCIONALIZIRANEGA SAMOUPRAV
LJANJA

N aštevanje vseh teh  p o zitivn ih  p rem ikov  pa  po  m nen ju  ak tiva  ne 
sm e zam egliti k r itik e , pom an jk ljivosti, ki so se pokazale  v p re tek lem  
o b d o b ju . M ed slabostm i so ev iden tne  predvsem  naslednje:

— da d o h o d e k  še v edno  n i dovolj ak tiv en  s tim u la to r  in dejavnik , k i 
bi povezoval sa m oupravno  ak tiv n o st vseh s tru k tu r  na  vseh nivojih  v 
visokem  šolstvu; z lasti š tu d e n tje  so o d  njega povsem  o d tu jen i;

— da sc od d e lk i, le tn ik i in druge n ep o sredne o b like  dela š tu d e n to v  
in p rofesorjev  še vedno niso razvili k o t tem eljne  sam oupravne celice, v 
k a te rih  bi sc razrešila večina  vprašanj in iz k a te rih  b i izhajale p o b u d e  in 
in iciative do  višjih in tegracijsk ih  o b lik  združevan ja;

— da so sc š tu d e n tje  n e red n o  udeleževali sej sam oupravn ih  organov 
in da  n jihova ak tiv n o st n i bila ustrezna;

— da se še ved n o  ni razvila u strezna  ak tiv n o st kom isij pri 
sam oupravn ih  o rgan ih , ki bi m orale  v stro k o v n em  sm islu pripravljati
gfadivo;

— da zaosta jam o  pri realizaciji ustavn ih  am andm ajev , to re j pri 
form iran ju  tem e ljn ih  o rganizacij združenega dela, čep rav  je  n u jn o , da to  
vprašanje razrešu jem o sk ladno  z  vsebinskim  in organizacijsk im  k o n cep 
to m  univerze;

— da v n e k a te r ih  sred in ah  še vedno  o b sto je  konzervativne  d ilem e ali 
naj š tu d e n tje  razpravlja jo  in so o d lo č a jo  o  vseh vprašanjih , b rez  kak ršn ih 
ko li om ejitev  a li ne;

— da je  v tem  o b d o b ju  prišlo  do  prvega preglasovanja š tu d e n to v  v 
svetu  šole.

NEKAJ KONKRETNIH NALOG IN PREDLOGOV
N a osnov i te h  ocen  je  ak tiv  š tu d e n to v  -  č lan o v  sam oupravnih  

organov in p redsedn ikov  sprejel nekaj k o n k re tn ih  nalog  in p redlogov 
zd ru žen ih  v i l  to č k a h .

— N U JN A  JF. RF.AI.IZAC1JA OSNOVNF. IN T E N C IJE  ZA K O N A  O
v i s o k e m  Šo l s t v u , k i  z a h t e v a , d a  s e  f o r m i r a j o  i n  k o n 
k r e t i z i r a j o  SA M O U PR A V N E O B LIK E Z D R U Ž E V A N JA  V O D 
D ELK IH  IN  L ETN IK IH .

— PO STA V LJEN A  JE  BILA ZA H TE V A , DA SE S K L IČ E JO

SV ETI L ET N IK O V  O Z IR O M A  O D D E LK O V , SI Z A ST A V IJO  K O N 
K R E T N E  PR O G R A M E D E LA  T E R  O B L IK U JE JO  T U D I SV O JE  IZ 
V R Š N E  O R G A N E.

N A TA N K O  ‘SE  N A J O PR ED E LI STA TU S ŠTU D EN TO V , 
T E M E L JE Č  NA ST U D U U  K O T  D R U Ž B E N O  PO TR EB N EM  IN K O 
RISTN EM  D E LU , T E R  N A T A N Č N E JE  D E F IN IR A  D O L ŽN O ST I IN
p r a v i c e  Št u d e n t o v , k i  i z  t a k s n e g a  Št u d i j a  i z h a j a j o .

-  P R O U C l SE  N A J V SEB IN A  D E LA  SA M O U PR A V N IH  O R G A 
N OV, DA BI U G O T O V ILI, K A K ŠN A  JE  K O R E L A C IJA  MED V SEB I
N O  S EST A N K O V  IN  U D E LE ŽB O  Š TU D EN T O V  N A  N JIH .

-  Z A G O TO V IT I JE  PO TR EB N O  E N O TN O ST  STA T U T O V  V IS O 
K O ŠO LSK IH  ZA V O D O V  V  O P R E D E U E V A N JU  SA M O U PR A V N E  
S T R U K T U R E , D O L Ž N O ST I IN  PR A V IC  Š TU D EN T O V  IN V  O P R E 
D E U E V A N JU  v l o g e  Št u d e n t s k e  s k u p n o s t i .

-  V  PR O G R A M IH  JE  Z A ST A V L JE N IH  T U D I N E K A J N A L O G  
NA PO D R O Č JU  D E M O K R A TIZA C IJE  IN  JA V N O ST I D E LA  SA M O 
U PR A V N IH  O R G A N O V  IN  N A L O G  V  ZV EZ I Z V O LILN IM  PO STO P
KOM.

V  razpravah na  n ivoju  osnovn ih  organizacij so prevladovala p o d o b 
na vprašanja in  v b istvu  enak e  ocene. N ek a te re  naloge na p o d ro č ju  
razvoja sam oupravn ih  od n o so v  so  za je te  tu d i  v akcijsk ih  program ih  
osnovnih  organizacij, vendar je  p ris to p  n es is tem a tičen , za to  je  to lik o  bolj 
nu jna  realizacija  vseh  to č k  teg a  p rogram a.

NAČELNE OPREDELITVE V ZVEZI Z MARKSISTIČNIM 
IZOBRAŽEVANJEM PREVEDIMO V KONKRETNE SKLEPE

Prizadevanje, da  id e jn o p o litičn em u  izobraževan ju  ko m u n isto v , pa 
tu d i  d rug ih , te r  de ležu  h u m an is tičn ih  ved posv e tim o  večjo  p o zo rn o st in 
zago tov im o več ji delež je  doseglo k u lm inacijo  v razpravah  o b  pism u. 
K om ite  je  ob lik o v a l k o n k re te n  sk lep , d a  sk liče  p o se b n o  sejo k o m ite ja  in 
k o n fere n co , n a  k a te r i b o m o  razpravlja li o  vseh v id ik ih  m arksis tičn e  
vzgoje. P om em bne so bile z lasti razprave v osnovn ih  organ izacijah , k je r je  
b ila b istveno  p resežena m lačn o s t d o  te h  vprašanj te r  p o v ečan a  id e jn o p o 
litičn a  angažiranost č lanstva . V več ji m eri k o t dosle j je  b ilo  p riso tn o  
spoznanje, da je  za  ce lov ito  o b likovan je  o se b n o sti š tu d e n to v  n u jn o  
p o treb en  adek v a ten  obseg  d ružboslovn ih  zn an o sti, pa  naj si b o  to  na 
v isoki k om ercia ln i šoli, na  pedagoški akadem iji ah  na  višji teh n išk i šoli.

O D R A Z  T A K ŠN E  O R IE N T A C IJE  SO  N E K A T E R I K O N K R E T N I 
SK LEPI V  O SN O V A N IH  O R G A N IZ A C IJA H , KI JIH  BOMO M O RALI 
D O SLED N O  R E A L IZ IR A T I. Z A T E G A D E U  N A J O SN O V N E O R G A 
N IZ A C IJE  D O PO L N IJO  SV O JE  PR O G R A M E  D ELA  V TEM  SM ISLU , 
DA O B L IK U JE JO  K O N K R ET N E  D O G O V O R E O  R E A L IZ A C IJI SPR E 
JE T IH  SK LEPO V .

K om isija za  d ru ž b e n o p o litič n e  o d n o se  se je  lo tila  realizacije  te  
naloge >n izdelala obširno  sin tez o  vseh m nenj o  m ark sis tičn em  izobraže
vanju te r  p red lo g  sta lišč . V so zb ran o  gradivo b o  služilo  k o t osnova za 
razpravo  na  seji k o m ite ja  in k o n fe re n c i  SV E T  Z D R U Ž E N JA  JE  NA 
POBUD O K O M ITEJA  U STA N O V IL  C E N T E R  ZA M A R K SISTIČ N E 
ŠTU D IJE  IN IM E N O V A L  SV E T  C E N T R A . S TEM  PA  SEV ED A  
OSN O V N E O R G A N IZ A C IJE  IN  K O M ITE N ISO  O D V E ZA N E  N EN EH 
NE SK RB I ZA  D E JA V N O ST  C E N T R A , ZA TO  JE  N U JN O , DA 
K O M ITE TU D I PO SLEJ V E Č K R A T  R A Z PR A V L JA  O  D E JA V N O STI 
CEN TR A .

K  tak šn em u  sp rem en jenem u o z ra č ju  je  prispevala tu d i  sk upna seja 
pedagoško-znanstvenega sveta  in sve ta  zd ružen ja .

V  TF.M T R E N U T K U  SE  SEV E D A  M ORAM O Z V SO  R E SN O STJO  
ZA V ED A T I T E Ž E  U G O T O V ITE V  O  T E H  V P R A Š A N JIH  V  R E SO LU 
C IJI, S P R E JE T IH  NA III. K O N FE R E N C I Z K J. T I SK LEPI N A S 
O B V EZ U JE JO , DA V SE R A Z P R A V E  IN  H O T E N JA , KI JIH  NI MALO, 
SPREM EN IM O  V  U Č IN K O V IT E  S K L E P E , KI N A J V SE B U JE JO  TU D I 
N A Č R T E  PO STO PN EG A  U R E SN IČ E V A N JA .

IDEJNOPOLITIČNO IZOBRAŽEVANJE UČITELJEV IN 
ŠTUDENTOV

Posebna p o zo rn o st je  bila v razprav i p osvečena id e jn o p o litičn em u  
izobraževan ju  pedagošk ih  delavcev. V  osnovn ih  organ izacijah , pa  tu d i  v 
n ek a te rih  sa m oupravn ih  organ ih , j e  b ilo  sp re je to  sta lišče  kom ite ja , da  je  
id e jn o p o litičn o  izobraževan je u č ite ljev  n jihova sta ln a  delovna o bveznost, 
ki se bo  v red n o tila  na en ak  n a č in  k o t obvezn o sti na p o d ro č ju  
pedagoškega in raziskovalnega dela. K o m ite  je  izdelat p red lo g  osnovnih  
delovnih  m e to d  in p red ložil nekaj te m  za  tak šn o  izobraževan je na n ivoju 
v isokošolskega cen tra . N u jno  je , d a  sam oupravn i o rgan i sp rejm ejo  
n a ta n č n e  p rogram e te r  zago tov ijo  n jihovo  realizacijo .

Na prvem  delu  sem inarja za š tu d e n te  -  k o m u n iste  iz prvih le tn ik o v  
je  sodelovalo  28 š tu d en to v . U deležba  je  bila zadovoljiva le glede 
š tu d e n to v  višje p ravne in  višje ag ro n o m sk e  šole.

Med pom em b n im i razlogi za  slab  ob isk  je  neure jena  ev idenca 
članstva. Pred no nadalju jem o s sem inarjem , je  n u jn o , da  sc n a ta n č n o  
u red i ev idenca  v osnovnih  o rganizacijah . T o  pa je  p o tre b n o  še zlasti 
zarad i pop isa  č lan stv a  ZK  v ja n u a rju  1973.

VEČJO POZORNOST KADROVSKI POLITIKI IN SPREJE
MANJU V ZK

T u d i v te m  o b d o b ju  je  b ila akcija  ko m u n isto v  usm erjena v 
p rizadevanje za d o lg o ro č n o  kad ro v sk o  p o litik o  šol, k a r pom eni za 
š tev ilčno  rast te r  za uveljavljanje celovitejših  k rite rijev  p ri volitvah. 
KOM ITE JE  S P R E JE L  JA SN O  S T A L IŠČ E , DA BOMO M O RALI 
O D SLEJ PR I V O L IT V A H  P R O F E S O R JE V , C  LA N O V  SA M O U PR A V 
N IH O R G A N O V  A LI V O D STV EN IH  T E L E S  ŠTU D EN TSK E O R G A N I- 
ZACUF. K O T E N A K O V R E D E N  PO G O J IN  K R IT E R IJ PO LEG  V ISO 
KE ST R O K O V N O ST I U PO ŠTEV A TI T U D I ID E JN O P O L IT IČ N E  IN 
M O RA LN E K V A L IT ET E . S T EM  SM O  ZN O V A  P R IT R D IL I Z A H TE V I, 
D A  U C IT E U  NF. M O RE BITI SA M O  STR O K O V N JA K , TEM V EČ  
MORA BITI T U D I V Z G O JIT E L J, saj ne  m o rem o  o b likovati m lade 
generacije sam o za s tro k o v n o  delo , za o z k o  usm erjene v isokokvalificirane 
kadre. V O SN O V N IH  O R G A N IZ A C IJA H  PA TU D I V SA M O U PRA V 
N IH  O R G A N IH  SO  BILA  T A  S T A L IŠČ A  K O M ITEJA  S P R E JE T A . K o t 
posledica takšne usm eritve so  že širše in  kom pleksnejše u tem eljitve  za 
k an d id a te , ki jih  obravnava kom isija za im enovanja in izvolitev učiteljev . 
V tem  sm islu b o  p o tre b n o  tu d i  d o p o ln iti n ek a te ra  s ta tu ta rn a  do lo č ila . V 
razpravah  je  b ilo  v ečk ra t o p o z o rje n o , d a  sc doslej s is tem a tičn o  s 
kadrovsko  p o litik o  n iso  ukvarjali sam oupravni o rgani pa tu d i  ne kom isije 
ali posebej im enovane skupine . O č itn o  je , da  b o m o  m orali tem u 
vprašanju  odsle j posvečati o sred n o  p o zo rn o st. K O T  EDF.N IZM ED 
U K R EPO V , KI BO B ISTV EN O  PR ISPEV A L  K R E A L IZ A C IJI N A LO G  
NA PO D R O Č JU  K A D R O V SK E PO L IT IK E  JF. IZ V O L IT E V  K A D R O V 
SKIH KOM ISIJ PRI K O N FE R E N C I ZK  VZM IN V O SN O V N IH  
O R G A N IZ A C IJA H  T E R  IZ O B LIK O V A N JU  K O N CEPTA  N JIH O V EG A  
DELA.

Vsi se k re ta ria ti oz irom a o snovne organizacije so sc vključile  tu d i  v 
ev iden tiran je  k an d id a to v  za p redstavn ike  š tu d e n to v  v sam oupravne

(N adaljevanje na  7. s tran i)



šesta

NOV PROSTOR-KAKO?
Že dolg) me žeja, da sežem po peresu in jasno, odločno in 

odkrito, brez metanja polen pod noge, zapišem misli o 
mariborski študentski kulturi in sploh o nekaterih dogajanjih, ki 
nosijo bolj ali manj kulturni pečat. Ne zato, da bi sc postavil v 
vlogo razsodnika, da bi bile moje sodbe edino veljavne, pravične 
in objektivne. S svojim zapisom želim le opozoriti na odprto, 
odkrito razpravo o življenju, če mi bo tako dovoljeno označiti 
duhovna premikanja, ki bi naj pomenila študentsko kulturo 
Maribora. Rad bi le opozoril, kot je zapisal kulturni urednik 
Katedre Edvard Pukšič v članku „UNIVERZA MOČVIRJU*4 
Katedra štev. 2 t. 1 „da študentje samo capljamo po
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izhojeni p oti. .  Jedino krči že na smrt obsojena senilna 
miselnost veteranov.** Rad bi, da bi prenehala teza: capljamo in 
se uveljavi „krčimo**.

Ta zapis tudi ni polemika, odgovor na že navedeni članek. 
Skoraj dve leti se že živo poglabljam v študentsko dinamiko, ji 
prisluškujem, toda vrtimo se v bumerangu, kjer moramo začeti 
znova. Zato ne bom polemiziral, se izgubjjal v besednih igrah, 
frazah. Zmeraj mi je bilo do pristne ustvarjalnosti, angažiranosti 
za oživitev kulture v Mariboru sploh. Če cilji niso bili 
realizirani, subjektivni dejavniki niso bili odločilni.

Sprožil bi rad le proces prebujanja, ki bi nas osamele 
kulturne „don kihote** različnih mnenj popeljal za okroglo 
mizo, kjer bi morali pozabiti na svoje ime, poudarjanje ter 
SPREGOVORITI V DOBRO naše in še več v dobro BODOČIH 
GENERACIJ na relaciji: ŠTUDENT -  KULTURA -  
UNIVERZA in obratno, predvsem obratno! Toda ne se 
izgubljati v donečih polemikah, temveč zasaditi konkretne 
stvarne resnične temelje in PRIČETI z gradnjo. Konkretnost, 
odločnost, načrt in sistematičnost bi naj bili osnovna vodila.

Res je, da so v dinamiki nastajajoče univerze primarne 
materialne in družbenopolitične dejavnosti. Kultura je njena 
nadstavba. Naj bo gnila? ! Zato pa: od 10, SŠ, VZM, ŽMZVZ, 
IO zavodov, predsedniki komisij, Katedra, funkcionarji, literati, 
kritiki -  ŠTUDENTJE — premišljamo o poti do skupne okrogle 
mize.

PRVIČ: POJAV IN OBSTOJ zavestne študentske kulture 
je izredno težko pojasnjevati in opredeljavati, saj ima svojo 
specifično družbeno usmeritev, izvor in komuniciranje. 
Študentje kot družbeni subjekti sc zavzemajo za taka načela in 
tokove, ki bodo lahko uresničili dolgoročnejše kulturne cilje, 
ne samo ene študirajoče generacije, ampak da utrdijo bodočim 
generacijam trajnejše osnove. Poudarjam pa, da študentskih 
oblik kulture ne smemo prezentirati ločeno od sicer splošne 
družbene kulture, kajti ne oziraje se na vse posebnosti 
študentskega življenja, so le-ti del družbene realnosti in njene 
problematike. Tu gre za zgolj specifično interpretiranje, 
prenašanje bodisi v vseh zvrsteh umetnosti ali prakticizma 
(sprejemanja in ustvaijanja ter reproduktivnosti).

Koliko lahko to trdimo za kulturno prizadevanje 
mariborskih študentov in kaj je pravzaprav mariborska 
študentska kultura, ne da bi pri tem odgovoru upoštevali mnoge 
družbene dejavnike, ki nanjo vplivajo. To bi bil nesmisel.

V opredeljevanju tega pojava ne smemo prezreti:
1. da se Maribor razvija v drugo univerzitetno središče,

' 2. da je dosedanja aktivnost študentov bila vse preveč
izrazito usmeijena na politično družbeno torišče in ni 
upoštevala kulturnega orožja kot sredstva za uveljavljanje svojih 
zahtev,

3. da dosedanje kulturne akcije niso vedno manifestirale 
kulturne klime večine študentov in da so bile le kulturne akcije 
trenutka.

DRUGIČ: ENA IZMED OSNOVNIH RESNIC študentske 
kulture je, da bi v njenem oživljanju, poglabljanju in 
preoblikovanju naj sodeloval VSAK študent, da jo zavestno 
spremlja, sprejema (ne samo z gledališkim abonmajem) in 
ustvarja. Je torej njen ustvarjalec.

Toda kot nasprotje tej nujnosti in kot v posmeh je za 
mesto ob Dravi značilna množičnost spanja. ZAKAJ?

Vzrokov je več in to objektivnih (študijska preobremenje
nost, neurejene razmere itd.). Toda ali je vse to zares zmeraj 
opravičljivo? Če, potem bi v naši družbi zaradi take ali 
podobne „preobremenjenosti** spali vsi.

Trditev „spimo** bi preimenoval v hipotezo, da se 
„drobimo**. Namenoma nisem uporabil izraza delimo, ločuje
mo, razhajamo, ker ne mislim na tako vrsto ločevanja. Smo 
enotni bodisi kot ustvarjalci ali kot soudeleženci v snovanju. A 
ravno tu sc drobimo. Vsak zase snujemo in naposled smo s tem 
drobižem celo zadovoljni. Pozabimo na to, zajemamo iz šrišega 
okolja in sc nato vanj vračamo. Mislimo le poudariti in pokazati 
svoj drobiž, a za akcije velikih potez, ki bi zganile to množico 
osebkov-študente-nimamo posluha. In spanje sc nadaljuje!

TRETJIČ: MISELNI BAZEN
Nisem štel, a vem, da sem velikokrat poudaril predsedniku 

komisije za kulturo pri 10, ki je zdaj tudi kulturni urednik 
Katedre, da bi bilo dobro, če bi si za resnično življenje komisije 
in realizacijo njenega programa, ustvarili krog ljudi — 
ustvarjalcev iz študentskih vrst, se pravi nekak izven 
administrativni ncfunkcionarski MISELNI BAZEN, čigar naloga 
bi bila, pripravljati in usklajevati kulturne akcije. Ne kritiziram 
dela kulturne komisije niti njenega predsednika, saj mi je 
poznana njegova zagnanost in elastično, menim pa, da je zgolj 
administrativno opravljanje funkcije za resničen življenjski 
razvoj študentske kulture nezadovoljivo. Naj k temu prištejem 
še preobremenjenost! Šele krog razširjenih sodelavcev, ki pa so 
vendarle v sestavi te komisije lahko jamči prekinitev 
omrtvelosti. Menim, da vsak soudeleženec prinaša s seboj iz 
svojega okolja svoja hotenja. Če so ta usklajena, je uspeh več 
kot gotov. Gre za usmerjeno in usklajeno akcijo. V tej 
pomanjkljivosti je morda spet en vzrok, da se drobimo, da 
„spimo**. Tako so pretekle oblike študentskih kulturnih 
manifestacij kot n.pr. ciklus glasbenoliteramih prireditev 
„Iskanje izgubljenega**, likovne razstave, glasbeni cirkus in niz 
drugih prireditev na športnem in tudi zabavnem področju (v 
smislu rekreacije) bile bolj odraz kulturne akcije trenutka, 
nastale na pobudo posameznikov. Ko je ta dvignil roke, je vsa 
stvar zamrla.

Goli primer za to je neaktivnost KUPO-a (kulturno 
umetniško pripravljalnega odbora), ki je nastal na pobudo 
komisije za kulturo in iz težnje navezati plodnejše stike s 
srednješolci. Stvar je stekla, a delo je zamrlo. (Podobno je z 
Ogledalom). Pustimo ob strani določene nesporazume med 
posamezniki. Bistveni razlog je verjetno to, da ni bilo 
usmerjenosti in usklajenosti cilja akcije. Ko so posamezniki 
prenehali sodelovati, je stvar zamrla in se spremenila v gole črke 
neke ideje. Prepričan sem, da člani komisije skupno s 
predsednikom niso snovali le zato, da se KUPO sprelevi v mrtve 
črke. Z navedenim sem hotel le potrditi tezo o pobudi 
posameznikov in kaj se zgodi, če preneha s svojo aktivnostjo 
(morda prevelikim poudarjanjem svojega drobiža). Res pa je, da 
je šele zadnji dve leti bilo čutiti živahnejše prijeme in iskanja 
poti v oživljanju študentske kulture. Bilo je vsaj nekaj literarnih 
predstav, kar pa je vsekakor premalo. Vloga, ki jo je odigralo 
KUD Študent in jo še s svojo folklorno in pevsko dejavnostjo, 
služi lahko v oporo zavestne in stalne prisotne angažiranosti. 
Toda to je še daleč od resnične množičnosti v študentski 
kulturi.

ČETRTIČ: PIONIRSKA VLOGA . . .
Katedra je odigrala pionirsko vlogo v literarnem kritično 

publicističnem osveščanju. S svojo kulturno rubriko je mašila 
večletno praznino vsaj še nekaj let v nastajanju mariborskih 
visokošolskih zavodov. Poleg nje so se uveljavile že tradicional
ne vsakoletne študentovske prireditve (omenjal sem jih že prej) 
in KUD—Študent, iz česar sledi, da se je krog posameznikov 
širil, krog posameznikov, ki jih je problem študentske (beri 
lastne) kulture živo zanimal. Vendar pa Katedra kot študentski 
list ni v celoti okupiral študentov, saj so raziskave inštituta za 
sociologijo v Ljubljani pokazale, da niso popolni imuni zaoper 
lažjo periodiko — šund.

Poleg komisije za kulturo je Katedra pravzaprav najširši 
medij študentskih kulturnih dobrin. V uredniškem odboru se 
zbira krog študentov, ki se poglabljajo v problem lastne kulture, 
jo raziskujejo in analizirajo. V njenih vrstah se je razvilo več 
uspešnih literatov in publicistov, kar potrjuje njeno pozitivno 
stran.

S statusom je natanko določena vloga obeh institucij. Na 
vez gledam kot pristaš MISELNEGA BAZENA, kar sem že prej 
omenjal. Se pravi: združeno usklajeno akcijsko delo obeh 
institucij jamči odpravo kulturnega spanja večine. Če 
upoštevamo, da je tu še redna študentska oddaja Študij in 
glasba, pod urednikovanjem iste osebe, je vsakomur jasno, 
kakšen vpliv in vlogo bi odigral tak zbiralnik misli v prebujanju 
množice. V tej do nedavna rahli zvezi je vzrok spanja.

LEON SENGER 
(Konec prihodnjič)

Nova obleka, novi čevlji
23.11. so imeli Dialogi sestanek uredniškega sveta in kole

gija. Razpravljali so o sedanjem uspešnem delu, o akcijah za 
prihodnje leto, o vprašanjih kulturnega in javnega življenja, ki 
zajema predvsem publicistični del revije, zahteva pa tudi notra
nji dialektični razvoj zavesti. V tem smislu so sc konfrontirali 
sodelavci in uredniki. Ugotovili so, da je redno izhajanje revije, 
oblikovna in vsebinska struktura, zanimivost in tematika, daje 
skratka ves likovni in idejni koncept uravnan v spreminjanje in 
dopolnjevanje na osnovi dosedanjega dela:

1. revija Dialogi bo razpisala idejno zasnovane teme za vse 
zainteresirane subjekte; prva tema, ki jo lahko živo in temeljno 
obravnavajo v Dialogih, se glasi: ODRSKI JEZIK. Tema je raz
pisana javno od 15. 1. do 15. 2. 73., obravnavala pa bo nalog: 
lektorjev, dramaturško delo, igralčev izraz in celovitejšo gledali
ško odrsko govorno shemo.

2. z novim letom bo spremenjena likovna oblika, ki daje 
možnost angažiranega delovnega likovnega procesa, tako da bo 
likovni koncept usmetjen v delovni program in aktualnost (fo
tografije).

3. izšla bo tudi komunikativna brošura v roto tisku, ki bo 
spregovorila o impresivnih vtisih s potovanj po zamejski Koro
ški, Primorski, Tržaški in Porabju. Publikacijo bo sestavilo več 
avtoijcv, znanih slovenskih publicistov, ki opisujejo razmere za
mejskih Slovencev, njihove vsakdanje skrbi, socialne in politič
ne norme pa njihovo širšo družbeno problematiko.

4. vse zvrsti literarne uveljavitve (bcltristika, kritika, esei- 
stika, publicistika) so bile in še bodo nadalje vsebinsko v ravno
vesju, dasi so Dialogi dajali prednost nastajajoči mariborski uni

verzi. To je generacija za prihodnje leto in sočasna perspektiva. 
Maribor bo prav z Dialogi zbral in osredotočil izobraženec in 
socialistično zavest v miselno središče in tako vplival tudi na 
širši razvoj duhovnega snovanja v slovenskem in jugoslovanskem 
kultumo-znanstvenem prostoru.

5. obseg revije ostane nespremenjen; pritegniti pa je treba 
čim več sodelavcev.

6. ob 400-letnici hrvaško-slovenskih kmečkih uporov bo 
uredništvo Dialogov izdalo maja prihodnje leto posebno števil
ko, ki bo obravnavala pojem o zemlji, odnos človeka do zemlje 
nekdaj in danes, socialne, etične, etnične in druge poglede v 
slovenskem slovstvu. Tako bo revija pritegnila vrsto znanstvenih 
sodelavcev (geografi, sociologi, zgodovinarji. . . )  in pisateljev, 
da označijo sodobni položaj industrijskega in kmečkega delav
ca.

Dialogi so tako izpolnili svojo družbeno nalogo zadnjih 
dveh let, v perspektivi družbene zgodovine pa predstavljajo del 
slovenskega in jugoslovanskega kulturnega in javnega življenja.

VLADIMIR GAJŠEK

EMIL LUDVVIG:

Sigmund Freud
Izdaja knjige o Siegmundu Freudu in njegovem delu 

(založba Obzorja) je nekoliko razburkala sicer mirne vode o 
problemu psihoanalize pri nas. V več člankih je bilo izraženo 
začudenje, kako je mogla založba Obzorja uvrstiti to v svoj 
program. Menim, da trditve, da je knjiga pristranska, 
neznanstvena in napadalna, niso povsem upravičene.

Zakaj je Emil Ludwig, ki je znan po številnih dobrih 
biografijah, napisal to knjigo? Napisal jo je v času, ko je bila 
psihoanaliza na velikem pohodu po Ameriki. Tam se je razpasla 
kot „modna** znanost in je omogočila številnim šarlatanom in 
astrologom, da so svoje početje legalizirali pod okriljem 
znanosti. Ludvvig je videl v tem pojavu določeno nevarnost, o 
kateri bi spregovorili pozneje.

Najprej se ustavimo ob vprašanju zakaj Ludwig v svoji 
knjigi napada Freudovo delo in posredno njegovo osebnost, 
kateri delno pripisuje značilnosti in lastnosti živčnih motenj. 
Torej nam v neki meri predstavlja Freuda kot žrtev lastne 
dejavnosti in lastnega odkritja. Po Freudovih teorijah skuša 
prikazati, da je prenesel lastno psiho na človeka, ki mu je torej 
služil kot predmet opazovanj in ugotavljanj lastnega jaza in 
komponent njegove podzavesti. Freudovo delo je torej 
zaključena veriga, ki se prične v Freudovi psihi (podzavest) in 
se konča v njegovi psihi, sedaj zavestno sprejeto, vendar ne kot 
fenomen lastne zavesti, marveč kot sprejemanje tuje zavesti.

Naši komentatorji očitajo Ludvvigu, da je pristranski in 
neznanstven. Ravno ti dve napaki pa očita avtor Freudu. In 
kako ju utemeljuje? Freud je bil po poklicu psihiater in ne 
psiholog. Kot zdravnika—psihiatra — ga Ludvvig tudi priznava in 
obravnava. Potrjuje, da ima velike zasluge za napredek terapije 
in praktične, eksperimentalne psihologije. Priznava, da je 
postavil osnovne temelje za analitično, kompleksno 
raziskovanje človeške psihe, vendar vse to naj bi veljalo za 
bolnega človeka. Vse je lepo in prav, dokler se ni Freud pričel 
vmešavati na druga področja. Vse izdelke pri raziskovanju 
nevroz je sedaj prenesel na zdravega človeka in pričel 
posploševati. Na neštetih primerih je skušal dokazati, da so v 
zdravem človeku prisotni isti elementi podzavesti kot pri 
bolnem. Po Freudu je vsak človek „kriv“, vsak trpi pod 
Edipovim kompleksom itd. Šel je celo tako daleč, daje s svojo 
znamenito metodo „intervjuja** prisilil svoje paciente, da so mu 
vse to priznali in potrdili (tukaj mislimo na zdrave ljudi, ki so 
sodelovali v njegovih eksperimentih). Na podlagi teh 
„raziskovanj** je nenavadno hitro posploševal in delal zaključke. 
Njegove dogme so veljale kot zakoni, katerim ni bilo mogoče 
oporekati. Sam svojih trditev ni nikoli dokazoval ali znanstveno 
utemeljil. Veijetno ga je zanesla gloriola velikega zdravnika. Ni 
dolgo trajalo in Freud seje lotil kulture, umetnosti in filozofije. 
Na tem področju je napravil največ zamahov v prazno. Skorajda 
nedopustno je, na kakšen način je reševal probleme umetnosti 
in filozofije. Ljubezni ni, torej tudi umetnosti ni. Sam je 
priznal, da se z umetnostjo ni velikokrat srečal in da je ni nikoli 
prav razumel. Kako more potem takšen človek podati razlago o 
nastanku in vzroku umetnosti in kulture? Tudi v umetnosti ne 
vidi drugega kot v podzavest potisnjeni spolni nagon. 
Pravgotovo, da v nekaterih primerih to tudi drži, vendar to še ni 
alfa in omega človeškega ustvaijanja, kot trdi to Freud. To je le 
majhen delček v kompleksni strukturi človeške psihe.

Ludwig torej ne napada zdravnika živčnih bolezni, marveč 
človeka, ki je zaradi lastnih duševnih motenj neupravičeno 
zahajal na področja, ki jih ni bil sposoben realno in znanstveno 
obdelati.

Kakšna je nevarnost, ki jo vidi Ludvvig? Psihoanaliza se je 
pričela bliskovito širiti po ZDA in po zahodni Evropi. Iz 
temnega, nejasnega ozadja je stopila na plan na pol kot čudež. 
Pričeli so jo uporabljati kot univerzalno sredstvo za reševanje 
raznoraznih problemov. Na samem področju psihologije je 
prišlo do velikih anomalij, nekatere so opazne tudi pri nas. Za 
vsak nenavaden pojav pri otroku se ga že pelje k psihologu; vsi 
tisti pojavi, ki nekoč niso nikogar vznemirjali, (pa vendar ni bilo 
posledic) sodijo sedaj na področje psihoterapije. Dozdeva se, da 
zdravniki samo iščejo priložnosti, da bi komu dokazali 
nenormalnost in živčno obolelost. Velikokrat moramo 
ugotoviti, da bi se otrok brez psiholoških procesov normalneje 
razvijal. Ravno tega seje bal Ludvvig, da bo psihoanaliza postala 
moda, sredstvo, ki se bo uporabljalo na najbolj nemogočih 
mestih. Vse premalo pa se zavedamo, da lahko napačne 
obravnave in posegi pustijo težke posledice, posebno, če gre za 
otroka.

ADRIAN GRIZOLD



sedm a
Perpetuum mobile

Lc pol leta po formiranju Kulturnega ateljeja Slovenija je 
izšla že sedma številka pesniških zvezkov Perpetuum mobile. 
Medtem, ko so izšle prve tri številke v posameznih zvezkih, so 
izšle naslednje tri v obliki knjige. Tako nam pridejo v roke 
estetsko izoblikovane številke. Naslovno stran krasi Michelange
lov kip Jutro iz grobnice Medičejcev v Firencah. Bogata notra
nja likovna oprema je delo akademskega slikarja Franca Berči
ča. Glavni in odgovorni urednik je Vera Zaletel. Člani redakcije 
pa so: Jože Košir, Miro Gutman, France Berčič" in Aleksander 
San ca.

Težko je podati nekaj karakternih misli o tako mladi 
umetniški reviji, ki je iz prvotnega poetičnega programa prešla 
na široko, vsesplošno revijo. Tako je v zadnji številki glasbena 
kompozicija v notnem zapisu, mladega glasbenika Marjana Lo
garja.

Kakšno je mesto revije v slovenskem kulturnem prostoru? 
Prav gotovo ni njen namen konkurirati že ustaljenim in tradicio
nalnim tovrstnim zvezkom na Slovenskem. To bi bilo nesmisel
no in brez pravega efekta. Pripomoglo bi le k širjenju tiste 
nezdrave, osebne publicistike in esejistike, omogočilo kritiko 
kritike itd. Tako je njena bistvena naloga na popolnoma spro
ščen in legalen način posredovati javnosti vse mlado, kije lahko 
kljub temu kvalitetno. Ravno ta status daje nekoliko več svobo
de tako z oblikovne kot vsebinske plati.

JELKA POLANEC

Pesem
Podala sem žarku
roke
in
vzel me je tjakaj 
v deželo čudes, 
kjer morje pluska 
ob marmorne stene, 
kjer
beli labodi 
pojo ob večerih, 
kjer
sonce v zatonu

pošilja
tovore
zlatih
pramenov
med barvasto
listje
dreves.
In
pesek blešči 
kakor tisoče drobnih 
otroških solza.
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NOVI VIDIKI DEJAVNOSTI
(N adaljevanje s S> stran i)
organe te r  pri k ad rovan ju  v vodilne o rgane š tu d e n tsk e  o rganizacije, kar je  
iz red n o  p o m em b n o  predvsem  zarad i kadrovsk ih  težav, s ka te rim i se je  
š tu d e n tsk a  o rganizacija ubadala  v p re tek lem  o b d o b ju .

S tališča k o n fe ren ce  so zelo n ep o sred n o  postavile p red  kom u n iste  
zah tevo  o  n u jn o sti vk ljučevan ja novih  č lan o v  v organizacije. T o  naj bi 
bila log ična posled ica  vedno večje  ak tiv n o sti Z K , disc ip line in n o tran je  
konsolidacije. S A M O K R ITIČ N O  PA M ORAM O PR IZN A TI, DA TE 
U G O D N E K LIM E D O SLEJ NISM O IZ K O R IS T IL I D O V O L J. Z A TO  JF. 
N U JN O , DA V SE O R G A N IZ A C IJE  PA T U D I KOM ITE PO SLEJ NA 
V SA K I SEJI R A Z P R A V L JA  O P R IZ A D E V A N JU  PO SA M EZN IH  Č L A 
N O V  PRI SPR E JE M A N JU  V ZK.

POŽIVITI JE POTREBNO DELO ŠTUDENTSKE ORGANI
ZACIJE

N aloge o p redeljene  v p rog ram u  dela  k o m ite ja  na p o d ro č ju  delova
nja Z K  m ed š tu d e n ti in š tu d e n tsk im i organ izacijam i so bile le delom a 
realizirane. Izvršni o d b o r  SS je  sicer razpravlja l o p ism u, vendar je  bil v 
ocenjevanju  pretek lega dela prem alo  sam o k ritičen , kar sc o d raža  tu d i v 
dejavnosti dela š tu d e n tsk e  organizacije . K er ni bil izdelan  p rogram  
razprav  o  pism u v širši š tu d e n tsk i populaciji te  razprave n iso  bile 
izvedene. V razpravah  pred  III. k o n fe re n co  Z K J so se naše organizacije 
pa tu d i  posam eznik i zelo m o č n o  angažirali in sm o zarad i tega tak o  
b istveno  prispevali k o b likovan ju  n jen ih  sklepov. T o  je  prišlo zlasti do 
izraza v javn ih  razp ravah , k i so bile izvedene v vseh sred inah , v 
n a tan čn e jšem  defin iran ju  p o litičn e , p rogram ske in ide jne  o rien tac ije  
š tuden tskega organ iziran ja , ki ga je  sprejela sta lna sk u p šč in a  štu d e n tsk e  
sk u p n o sti in v n ače ln i o p redelitv i p rogram ske in organizacijske p la tfo rm e 
sodelovanja m ed Zvezo m lad ine  in š tu d e n tsk o  organ izacijo . M edtem  ko 
se je  vpliv ZK v štu d e n tsk ih  dom ovih  ok rep il, pa tu d i v tem  o b d o b ju  
n ism o uspeli uveljaviti večjega vpliva v k u ltu rn o u m etn išk em  društvu  
Š tu d e n t in m ed n aro d n em  k lu b u . V vseh te h  specializ iran ih  o rganizacijah  
in o sm ih  pokra jin sk ih  k lu b ih  b o m o  m orali u s tan o v iti ak tiv e  k om un istov .

N eposredne naloge, k i se kažejo  v tem  tre n u tk u  so predvsem  
organizacijska u čv rstitev  š tu d e n tsk ih  sk u p n o s ti na  šolah, za to  SO n ep o 
sredno  odgovorne osnovne organizacije in k o m u n isti v sta ln i sk u p šč in i 
š tu d e n tsk e  sk u p n o sti in izvršnem  o d b o ru , ustrezne, o rganizacijske, 
vsebinske in  kadrovske p riprave na vodilne š tu d e n tsk e  skup šč in e  in 
zago tov itev  večjega vpliva ZK  v de lovan ju  k lubov  in specializ iranih  
š tu d e n tsk ih  o rganizacijah . N a tan čn e je  b o d o  te  naloge o p red e ljen e  v 
akcijskem  program u o  u resn ičevan ju  resolucije III. k o n fe re n ce  Z K J.

VEČJA KOORDINACIJA DELA
N a osnovi ugo tov itve , d a  je  p o tre b n o  sodelovanje z m estno  

k o n feren co  ZKS M aribor p o g lob iti, pripravlja kom isija za o rgan iz iranost 
in razvoj pred loge za u strezn o  organizacijsk povezavo, k i naj zagotovi, 
da b o d o  kom u n isti z v isokošolskih  zavodov im eli o d ločilne jši vpliv v 
širšem  m ariborskem  p ro sto ru  in da zago tov im o č im  en o tn e jšo  in č im bolj 
k o o rd in iran o  ak tiv n o st vseh k o m u n is to v  v M ariboru. Z ategadelj je  
k o m ite  m estne k o n feren ce  sprejel tu d i sk lep  o  fo rm iran ju  aktiva 
ko m u n isto v  v o b č in sk i skup šč in i, d ru ž b e n o p o litič n ih  organ izacijah  in 
kom ite ju  ZK VZM, ki ga sklicuje in vodi sek re ta r k o m ite ja  MK ZKS.

Z A G O T O V IT E V  E N O TN E  IN Č IM B O LJ K O O R D IN IR A N E  
D R U Ž B E N O P O L IT IČ N E  A K TIV N O STI V SEH  K O M U N ISTO V  NA 
V ISO K O ŠO LSK IH  ZA V O D IH  T E R JA , DA SE TU D I V O K V I R U  
K O M ITEJA  KONFERENCE ZK VZM  U STA N O V I A K TIV  V O D ILN IH  
K O M U N ISTO V  S PO SA M EZN IH  V ISO K O ŠO LSK IH  Z A V O D O V , KI 
GA SK LIC U JE  S E K R E T A R  K O M ITEJA  K O N FE R E N C E  ZK VZM.

Absurd in smisel človeka
Pod tem naslovom se je želel predstaviti mariborski 

javnosti krepko uveljajoči se pesnik LORENČIČ TEODOR 
—BOŽIDAR. Razstava je v priznanem mladinskem razstavišču 
AVLA na I. gimnaziji.

Način, s katerim približuje umetnost gledalcu je skoraj 
popolnoma nov. Obvezno je, da se med razstavljenimi eksponati 
sprehajaš z natisnjenim vodičem, ki ga je opremil razstavljalec 
sam, ker se drugače dokaj težko znajdeš v prostorni avli. 
Profesorji dijaki, študentje in vsi ostali, ki so ob razstavah 
stereotipnega načina bili indiferentni, so se sedaj osvestili. 
Mnenja o kvaliteti in kulturni vrednosti razstave so različna. 
Prav je tako! Vse dosedanje razstavljalce so sprejeli kot nekaj 
„nujnega", kar je pač prišlo v razstavni prostor. Ob Teodorjevi 
razstavi pa so se razvneli tudi tisti, ki so dosedaj samo 
prikimavali ali pa striktno molčali. Namen je bil dosežen. Naj 
ima vsak svoje mnenje, ker ima do tega pravico. Če je za nekoga 
razstava sranje, za drugega pa genialna, to dokazuje, da smo 
različni in da zaenkrat ne dojemamo vsi enako.

BREG DANILO

Mlada misel

Mladi in kriminal
Število kriminalnih dejanj venomer narašča, pri tem pa 

lahko opazimo vse večjo udeležbo mladine. To je hladna 
ugotovitev in prevečkrat se z njo zadovoljimo. Morda ravno 
zaradi tega naši vzgojitelji in učitelji mislijo, da o tem problemu 
ne razmišljamo, vsaj do takrat ne, dokler ne preberemo v 
časopisu začetnic imena in naslovov soseda, znanca, sošolca iz 
zgodnjih šolskih dni. . .

Med vzroki, ki privedejo mladega človeka na pot krimina
la, nisem v svojih razmišljanjih našla nobenega novega: vzgojna 
zanemarjenost, prepustitev cesti, nedokončano osnovno šola
nje, slabi zgledi. In ravno zato, ker vzroke poznamo, da rešitve 
niso nedosegljive.

Začnimo pri osnovni šoli, saj se stvari zapletejo navadno 
tu. Starši ravnajo pogosto napak: nekateri so do otrokovega 
neuspeha ravnodušni, drugi zaidejo v drugo skrajnost in izvajajo 
nad otrokom prevelik pritisk. Oboje mladega, neizoblikovanega 
človeka vznemirja, umika se v popolno nezainteresiranost ali pa 
svojo dejavnost preusmeri, najbolj pogosto seveda napačno.

Prepričljivi dokazi, da mladoletnih storilcev kaznivih de
janj glede na to, ker še niso izoblikovane osebnosti, ni mogoče 
enačiti ? odraslimi, s tem pa tudi ne njihovih dejanj z dejanji 
ljudi v zreli dobi, so vplivali na oblikovanje sodobnih načel, ki 
jih je sprejela tudi naša kazenska zakonodaja. Sprejeta so bila 
nova pravna določila, ki so upoštevala dejstvo, da je od načina 
obravnavanja mladoletnih storilcev kaznivih dejanj zelo odvisno 
njihovo vključevanje v urejeno življenje.

Poglavje zase so tudi vzgojno pobolševalni domovi. Vanje 
pride seveda le mladina, ki zagreši hujša kazniva dejanja, vendar 
teh ljudi ne smemo kar odpisati! Predvsem bi jim morali dati 
možnost, da se ukvarjajo s takšno dejavnostjo, kot si jo žele. In 
to naj ne bo le fizično delo! Če imajo voljo, naj tudi študirajo! 
Spremeniti bi se morala tudi naslednja stvar: kljub doseženi 
polnoletnosti med prestajanjem kazni, delikventa v nobenem 
primeru ne bi smeli premestiti kazensko pobolševalni zavod, ki 
je namenjen polnoletnim osebam.

Najbrž pa je najhujša stvar vrnitev iz zavoda v domače 
okolje. Tu lahko zasledimo dva problema: „čisto" okolje deli
kventa zavrne in ga izobči; če pa je okolje slabo, ga ponovno 
vsesa vase in mladoletnik se znajde na stari poti. Zato mislim, 
da bi morala biti skrb socialnih delavcev v domovih, na sodiščih 
in na občinah usmerjena tudi na iskanje primerne zaposlitve 
oziroma nadaljnega šolanja delikventa izven domačega kraja.

Naj zaključim z mislijo: „Priznamo, delamo napake, ven
dar nas za to ne dajajte na secirno mizo, ne vrtite izrabljenega 
traku, tako težko življenje ste imeli vi v mladosti in pustite 
nam, da se izoblikujemo v osebnosti brez prehitevanja časa!“

Irena Husel

KULTURNO USTVARJANJE MLADIH

Po večletnem zatišju oziroma slabih odnosov med 
gimnazijo Miloša Zidanška in 1. gimnazijo izgleda, da bo tudi na 
tem področju premik v pozitivno smer. Pred nedavnim je prišlo 
do prvega pogovora o mesebojnem delovanju na kulturnem 
področju. Prvi rezultat tega sodelovanja bo literarni večer v 
domu' JLA, predvidoma februarja. V polurnem programu bodo 
vse tri mariborske gimnazije pokazale, Jcaj zmorejo na 
literarnem (poezija in proza) in dramskem področju. Da bo 
srečanje še bolj zanimivo so organizatorji, dijaki gimnazije 
Miloša Zidanška pripravili tudi srednješolski kviz.

Uspešna sezona na mariborskem mladinskem razstavišču 
AVLA na I. gimnaziji se nadaljuje. Po razstavi originalnih 
karikatur Hinka Smrekarja, ki jo je posredovala Narodna 
galerija v Ljubljani, si je možno v AVLI ogledati razstavo 
eksponatov Teodoija Lovrenčiča. Za njim bodo kakor vsako 
leto, na vrsti Prešernovi nagrajenci. 17. februaija lahko 
pričakujemo veliko novost. AVLA je stopila v kontakt z vsemi 
gimnazijami v Sloveniji in tako bomo prvič imeli možnost videti 
razstavo letošnjih Prešernovih nagrajencev širom Slovenije. 
Vsekakor vzpodbudna in zanimiva zamisel!

A. GRIZOLD

LITERARNO GLASILO MKUD-a DR. FRANJO CRNEK NA 
I. GIMNAZIJI V MARIBORU

Konec decembra je izšla na I. gimnaziji v Mariboru 1. 
številka literarnega glasila Mlada misel. To glasilo ima lepo 
preteklost, saj se okoli njega že vrsto let zbirajo mladi 
ustvarjalci in pisateljski talenti. Kljub tej dolgoletni uspešni 
tradiciji pa je glasilo v širši javnqsti skorajda neznano. Prav 
gotovo to ni prav, saj se tako ne skrbi za sodelovanje na širšem 
nivoju. Kaj nima tudi takšno glasilo možnosti za širjenje kulture 
izven gimnazijskih zidov? Prav bi bilo, da bi tudi ostali izvedeli, 
kaj se za temi zidovi dogaja, kaj nastaja v dijaškem glasilu in 
obratno. Potrebno bi bilo porušiti te zidove, ki ovirajo prosto 
sodelovanje in komuniciranje. Zakaj ne bi na primer tudi 
delavska mladina spoznavala delo na gimnazijah in obratno?

Mlado misel je uredil Breg Danilo, za likovno opremo pa je 
poskrbela Grmek Jadranka.

V črtici Pismo s fronte razmišlja Davor Šoštar ič o nesmislu 
vojne v Indokini. Vživlja se v mladega vojaka, ki brez moči 
opazuje vsa grozodejstva, v teh okoliščinah je prisiljen tudi sam 
ubijati. Vprašanje te vojne je postalo mogoče preveč vsakdanje 
in ravno zaradi tega, bržkone ne razumemo več prave grozote 
tega početja.

A. G.

Zdomci
Spet je leto naokoli in vrnili so se zdomci. Razkropili so se 

kot mravlje po celi državi in nekaj dni so jedli, jedli in še 
jedli. . .

Že res, da prinašajo v domovino devize, toda njihovo 
ravnanje mi ni všeč. Danes je Jugoslavija že dovolj razvita, da 
daje dovolj kruha za vse, ki hočejo delati. Seveda, doma ti sosed 
gleda v lonec, ve, če se voziš z avtom, v tujini pa lahko stradaš 
in garaš, da se potem pred sosesko pobahaš z novim fordom! 
Veliko jih poznam, ki so šli na delo v tujino. In sami so priznali, 
da bi doma prihranili prav toliko kot v Nemčiji, Švici ali na 
Švedskem, če bi živeli v tako slabih razmerah. Domov se 
pripeljejo le ob praznikih in počitnicah ter se otovorijo s 
krompirjem, mastjo, prekajenim mesom in slivovko, da na 
tujem ni treba kupovati. Hrana je tam dražja, saj je tudi 
standard višji!

v Delajo od jutra do večera in tujci jih izkoriščajo, saj 
govorijo tuj jezik slabo. V Nemčiji dela ogromno naših ljudi. In 
zakaj? Ker jih je doma sram delati! V tujini lahko garajo, tam 
jih nihče ne vidi. Tam služijo tujemu narodu, za tujo blaginjo. 
Sužnji svojega pohlepa so!

Doma pa ostajajo otroci brez staršev, prepuščeni babicam 
ali sami sebi. V šoli se ne trudijo:

„Saj bom šel v Nemčijo!" je rekel neki deček učiteljici, ko 
gaje vprašala, kaj bo iz njega, ko se ničesar ne loti. V Nemčiji 
se verjetno cedita med in mleko! Otroci ne vedo, kaj je 
življenje. In starši jim ne govorijo o svojem trpljenju. Ob božiču 
obiščejo domovino s sposojenim avtomobilom in obdarijo 
otroke z barvicami. Štirienindvajset barvic v eni škatli!

„Ko bom velik, bom šel v Nemčijo!" vzklikne otrok in 
strmi v darilo . . .

Čas bi že bil, da se ustavi odhajanje v tujino. „Jugošvabi" 
niso preveč priljubljeni. V prazničnih dneh povzročijo na naših 
cestah prav oni največ nesreč. Kupljen izpit ne podari še znanja 
in izkušenj.

Torej, naj se vmejo in primejo za delo doma. Nobeno delo 
ni sramota, hudo pa je, če „tujina se diči z deli njihovih 
rok" . . .

Odšla je. Za vedno je zapustila svojo klop v razredu, 
sošolke in sošolce, svoje knjige in zvezke, svoje nade in 
hrepenenja . . .Umrla je. Umrla je, ko bi morala začeti živeti, tik 
pred zrelostnim izpitom. Novo leto njej ni prineslo sreče. Še 
predno seje zdanilo, je doživela usodno nesrečo. Devet dni smo 
vsi trepetali za njeno življenje, trpeli z njo in upali, da zmaga 
mladost, da ostane živa. .  .Zaman. Deveti januar je bil njen 
zadnji dan, zadnjič je zadihala zrak, ki že sluti bližajočo se 
pomlad. Umrla je! To je težko doumeti nam, ki smo tako 
mladi, tako življenja polni! Tudi ona je bila thka kot mi. Tudi 
ona je ljubila mesečino in cvetje in ptice in sonce in jasnino in 
tihe večere v dvoje in sanje o prihodnosti, tudi ona jy ljubila 
življenje! Zdaj je ni več. Nikoli več je ne bo. Ostala bo le v naših 
srcih, v našem spominu. Vselej!

B. B.



IFIGENIJA ZAGORIČNIK

Bleda
( i z  Ž i v a l s k e g a  s  v e j  a  j

laški ali riličasti gad je barvast
tako različno kot gad
po hrbtu m temno prečno progast
nekoliko prifrknjen gobec
ter oster rob nad nosnicami
anatomski prerez očesa ,
mali možgani rumeno osenčeni
črte nevrusov rdeče
maloazijski gad mnogo večji od našega
plastična očesna jabolka
in trepalnice
nosorogi gad presenetljivo lepa žival 
sence pravilne
očrtane z modrim svinčnikom 
kot nos
po kotih zelene trikotne lise s čmomodro obrobo
na smrčku šest dolgih šiljastih koničastih lusk
v gozdu preži na plen
zatika se izvir
ves veder
in tih
puhnica rjave do sive barve
in polmesečasto rumeno lisasta
zelo zavaljena in leniva
v nevarnosti glasno sika
se napihuje
in visoko dviga glavo
bleda s slonokoščenim molitvenikom
pregrešne spovedi lajajo
komaj slišno
vzela bi vrč z  roč kom
nataknila bi cokle
v njih štorkljala že od rane mladosti
odkar hoče študirati
nezgodbice o snegu in travi
o času jemanja tablet
satovje je opojno
ko sije zlata svetloba nad vsemi stvarmi 
ko diši cvetje nepopačeno in čisto 
šola pri nedeljski
bledini nabori veje strupenega cvetja 
zamiži in se utiša 
mlin na veter v vetru sam 
mlini za gosta
goste dlani steza v goste oblake
spomladi nanosi prod v izsušeno grlo
zrnato diha
vražja melodija zdavi
ničesar ne pušča gomazdeti
mravljinci vami
stenska uš vrtoglavi
v hiši brez tal

Ф  *  *

M ariborsko jav n o st p re tresa jo  zadn je  čase  g rozne lep o te  ču d o v ite  
popevke B olfenk. O  tem , ali je  popevka d o b ra  ali slaba, ne b o m o  sodili. 
Ne zan im a nas, k d o  je  zakrivil p ožar tam  gori za  Bellevuejcm , tu d i nas ne 
zan im a, k o lik o  le t je  s ta ra  ta re lik t. A m pak  če so popevko  predstavili na 
V eseli jesen i, bi j o  lah k o  vsaj prevedli v slovenščino . Ne spoznam  se na 
filologijo  in  d ia lek te , v sekakor p a  „ h a k l“  ali „ h e lm "  n im ata  z  d ia lek to m  
dosti skupnega.

*  *  *

G eneral, k i je  m o č n o  škilil, je  pregledoval svoje če te . Ustavil se je  pri 
prvem  vo jaku , ga pogledal in  ga vprašal, kako  m u  je  ime.

Jovanovič! je  odgovoril drugi vojak.
G eneral se besen o b m e  k drugem u in za tu -li:
— K do j e  kaj vas vprašal, cepec?
— Saj ja z  tu d i n isem  n ičesar rekel, je  p ro te s tira l tre tji vojak.

Ф  *

R azen rastlino jedcev  b om o v M ariboru k m alu  dob ili novo vrsto 
m esojedcev — ljudožerce , ki so zaen k ra t povsem  neznan  in še ne raziskan 
soc io lošk i pojav. A nalize so pokazale , da  v 14 poslovaln icah  p o d je tja  X 
nabav ijo  le 1200  kg govedine in 1200 kg svinine in večjo ko lič in o  
p e ru tn in e  dnevno. T ele tine  tu d i v b o d o č e  ne bo. In  to  naj bi nasitilo  
d o b rih  s to tiso č  ljudi?

• *  *  *
P redstavniki tisk a , rad ia  in  te t  zije so p red  nedavnim  sklenili, d a  

b o d o  v bližnji p rih o d n o sti p repovedau  reklam e za  zdravila. P repoved naj 
bi veljala tu d i za  p ro s to re  zdravstvenih  organizacij. T o  nas č u d i, ka jti 
n ap o tk i nas seznanijo  s p rav ilno  u p o rab o  in p rav o časn o  p reven tivo , kar 
zm anjša s tro šk e  m oreb itn eg a  kasnejšega zdravljen ja . Z ato  bi b ilo  bolj 
u m e s tn o  vprašanje  o  rek lam iran ju  cigaret in  a lk o h o ln ih  p ijač , k i so 
d elom a vzroki za  tak o  veliko u p o rab o  vseh v rst zdravil.
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IZVRŠITI ODBOR ВГШИКЖТ1 štUDKMIOV MARIBORSKIH YI60!® 30I i-  
s r r a  ZAVODOV JE V ПPORAZUЛ  6 TRAIEIUZIJBKO POSTAJO 
MARIBOR ORGAiHZIRAL KRVODAJALSKO AKCIJO. K I BO PUB 
2 2 .  ЧАВСА 1975 it i V IŠ J I  TSUMIŽKI ČOLI V MARIBORU.
sm etan o v a  u l i c a  17 s  a iC r o r o a - P B

m o s i l®  бТШЖИГЕ, DA PRISTOPIJO V VRSTE PROSTOVOLJHIH 
KRVODAJALCEV TER SE AKCIJE, K t ГГЕК 'AVLJA IZRAZ 
HUMANIZMA l i l  C0 LIDARS3S T I , POLBOSTEViLHO UDELEŽI*).

$  VODJA J B M A  SmOTRTRJE^ZADEVE

Razosebljen je - kategorični 
imperativ 

psevdoanahronizma?
Bivanjska celovitost subjekta ne rezultira morebiti zgolj iz 

neke fiktivne kvazimetamorfoze negacije nihilizma, marveč se 
intuitivno uresničuje v metodološko nedifiniranih transceden- 
talnih valovanjih, ki iz subjekta samega izhajajo in se vanj 
vračajo.

Gre torej za ovajanje primata raztelešenih idej nad 
angažirano mislijo ter zavračanje praznih emocionalnih 
spiritualizmov, kar se kaže v razgaljanju mistifikacije elitnih 
duhov, ki sredi strukturializacij in funkcionalnosti ne 
opozarjajo na osebno vredno življenje ter si ne kličejo v zavest 
dimenzije negotovosti in ne usklajujejo subjektivno budne 
iniciative z opozarjanjem na množeče se mehanizme, brezciljne 
in tehnične avtomatizme duhov, ki ne morejo videti vseh teh 
raznolikih procesov dezalienacije, pri katerih naj bi šlo 
predvsem za družno integracijo v eno ter isto transcedenco 
navzočih položajev ter položajnih resnic.

V tem smislu bi bil padec človeštva v patologijo 
duhovnega udobja, duhovne romantike in družbenopolitične 
indiference več kot usoden, kajti padec lahko poimenujemo kot 
utrinek v kozmično alienacijo, ki jo moremo pojmovati le kot 
konflikt med esenco in eksistenco subjekta. Negacija negacije, 
totalna dezalienacija, bi bila torej mogoča le z zmago nad 
časom samim.

Relativna dekadenca življa se nam tako ponuja kot 
objektivno dana, zakaj človeško bistvo se ne kaže le v 
kreativnosti, marveč zlasti destruktivnosti, in tako vidimo, da se 
bo zrel človek -  sui generis -  izoblikoval samo iz nezrelega, 
nedoletnega. Presoja zrelosti nujno vsebuje klice subjektivitete 
vrednostnega osmišljevanja, kakor tudi posledičnost kavzalnega 
delovanja objektivnih dejavnikov. In vice versa je 
maksimalizacija tehnicizma in tehnokratizma gotovo tudi nova, 
kvalitetna preobrazba predmetnosti težeče po sublimaciji njene 
biti v sfero enakovredne optimalizacije humanizma, pogojene 
seve z danostjo realnih možnosti ostvaritve oziroma 
preosnovanja te kvalitativne preobrazbe.

FRANJO ŽNIDAR

%  %

M nogi š tu d e n tje  sm o se p red  zače tk o m  štud ija  vprašali, ali je  
p a m e tn o  zab iti to lik o  časa m ed  knjigam i? Se b o d o  vsa ta  leta 
o b resto v a la  s p rim erno  zaposlitv ijo? V Sloveniji je  le ta  1971 d ip lom iralo  
1058 š tu d e n to v  visokih šol in  1486 štu d e n to v  višjih šol. Prav verje tno , da 

jih  v ečina  n i d o b ila  u strezne  zaposlitve ali pa sploh n obene. T o  je  eden 
izm ed  vzrokov za  pov ečan o  odhajan je  v tu jin o . Saj res, devizni priliv  o d  
zdom cev  je  za  5 0  %  večji od tu ris tičn eg a  in z a to  n ezaposlenost n ikogar 
ne m o ti!

Start po jugoslovansko
V začetku januaija smo si lahko na televizijskem programu 

ogledali zanimiv dokumentarec iz Nemške demokratične 
republike, ki je, s prikazovanjem fizične aktivnosti in športnega 
udejstvovanja človeka od jaslic do pozne starosti, želel 
povedati, kako je mogoče, da je Nemška demokratična 
republika v skoraj vseh športnih panogah prodrla v svetovno 
elito.

Temu smo se dosedaj čudili, primerjali število prebivalcev 
NDR in Jugoslavije, primeijali osebni standard itd. V filmu smo 
videli, zakaj je tako. Ne želim primerjati števila osvojenih 
medalj na olimpiadah in svetovnih prvenstvih; tudi ne bom 
jokal, ker ima nek nemški okraj v 39 osnovnih šolah 57 
športnih vaditeljev (!); spotaknil se bom raje ob naše domače 
študentske razmere. Ali ni smešno, daje telesna vzgoja na višjih 
šolah obvezna le v I. letniku? Ali ni žalostno, da mnogi 
študentje (večina) želijo gojiti vsaj eno športno panogo, pa 
nimajo za to primernih prostorov? Ali ni ob vseh mogočih 
razdelitvah in prerazdelitvah ter subvencijah mogoče zagotoviti 
minimalna sredstva za minimalno fizično rekreacijo študentov? 
Popraviti moram: možnost za športno udejstvovanje morajo 
dobiti vsi, ki si tega želijo, rekreacija v dvorani pa je nedvomno 
takšna, da ne zahteva velikih finančnih obremenitev za 
posameznika. Pravimo, da lahko le telesno in duhovno zdrav 
človek dela s polno močjo, hkrati pa si ne prizadevamo tega 
stanja doseči.

In še nekaj: študentska organizacija v Mariboru se lovi in 
ne ve kaj bi počela. Kaj, ko bi za začetek poskušala dobiti 
potrebna sredstva za množično fizično rekreacijo študentov, 
morda za novo telovadnico itd. Akcija bi nedvomno naletela na 
ugoden odmev.

ZOPET NOV ŠTUDENTSKI KLUB
V  č e tr te k  11. t .  m . so na  u stanovn i skup šč in i k o ro šk i š tu d e n tje  

ustanovili svoj k lu b . O rganizacijski oz. pripravljaln i o d b o r je  p ripravil 
resn ičn o  d o b e r p rog ram  dela  b o d o čeg a  k luba , ki zajem a tako  
m a rx is tičn o  izobraževan je, sk rb  za  m ate ria ln i položaj štud en to v , 
p o v ezanost z ro jak i n a  A vstrijskem  koro šk em , k ak o r tu d i skrb  za 
n en eh n o  povezanostjo  z gospodarsk im i in d ru žb en o p o litič n im i 
o igan izacijam i v ko ro šk ih  ob č in ah . P o m em b n o st u stanov itve  k lu b a  so 
povdarili tud i gostje  (d ru žb e n o p o litičn i delavci in p redstavniki 
gospodarsk ih  o rgan izacij), te r  o b lju b ili m ate ria ln o  p o m o č  k lu b u , v 
k o lik o r bo ta  res uprav ič il njihovo zaupanje. P o treb e  p o  k ad rih  so na 
ko ro šk em  velike, z a to  si je  k lu b  zadal nalogo, da bo skrbel za vračan je  
svojih članov  po  k o n čan em  š tu d iju  v svojo o b č in o . jv

„G ospa, da jte  nam a d inar, pa  vam  bo m oj b ra tec  pokazal, k ak o  zna 
opon aša ti k o k o š!"

„K aj bo k o k o d ak a l?  “
„N e, m oj b ra tec  n im a starih  trikov . O n  bo  zares p o jedel č rv a !“

*  *  *

S to številko se poslavlja z 
mesta odgovornega urednika 
Katedre prijatelj Jože Zago
žen. Prevzel bo nove dolžno
sti, še nadalje pa bo kot član 
uredniškega odbora in kot 
plodovit pisec sodeloval pri 
kreaciji Katedre.

Jože je že kot bruc pričel 
objavljati sestavke. Sprva so 
bili to bolj ali manj kritični 
zapisi o konkretnih pojavih v 
življenju mariborskih študen
tov. Hkrati z njegovim oseb
nim razvojem, ob doslednem 

prebiranju literature družbenega značaja, pa se je uspešno lotil 
težjih, problemskih člankov. Logična posledica njegovega 
vedno kvalitetnejšega dela je bila, da smo ga v februarju 1971 
sprejeli v uredniški odbor, že septembra istega leta pa je postal 
urednik študentske rubrike.

Ves čas svojega dela je Jože razvijal svoje sposobnosti in 
nagnjenja. Tako je med prijatelji v uredništvu dosegel avtoriteto 
in spoštovanje. Nihče se ni čudil, da je prav on kandidiral za 
odgovornega urednika in nihče v uredništvu ni temu 
nasprotoval. Tako pomeni mesto odgovornega urednika, ki gaje 
Jože opravljal v letu 1972, vrh njegovega povezovanja s 
Katedro. Sodelavci smo še posebej spoštovali Jožetovo 
zavzetost in odločnost, kadarkoli smo se sestajali z namenom, 
da bi oblikovali naš list. Hkrati je nastopal v javnosti, bil aktiven 
med študenti, skratka, česarkoli se je udeležil, vedno je hkrati 
predstavljal Katedro. V nemajhni meri je s svojim preprostim 
nastopom ponazarjal, kako Katedra živi med študenti.

Želimo mu nadaljevanje njegovega uspešnega dela na 
mestu predsednika IO SS MVZ.

Prijatelji in sodelavci 
s Katedre
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